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ZASTUPITELSTVO MĚSTA
(vybraná usnesení ze zasedání č. 9 ze dne 
30. října 2023)

•  rozhodlo vyhlásit výběrové řízení na zho-
tovitele stavby Stavební úpravy hasič-
ské zbrojnice Kajlovec a uložilo do návr-
hu rozpočtu města na rok 2024 zahrnout 
částku 15 500 000 Kč na její rekonstrukci,

•  schválilo poskytnutí individuální dota-
ce ve výši 195 000 Kč z rozpočtu města 
Hradec nad Moravicí spolku Tělovýchov-
ná jednota Hradec nad Moravicí, z.s., na 
pořízení výkonného zahradního trakto-
ru na sekání trávy včetně příslušenství,

•  schválilo poskytnutí finančního daru ve 
výši 76 230 Kč z rozpočtu města Hradec 
nad Moravicí Římskokatolické farnosti 
Hradec nad Moravicí na renovaci kněž-
ských hrobů nacházejících se u kaple sv. 
Jakuba na hřbitově v Hradci nad Moravicí.

RADA MĚSTA
(vybraná usnesení ze schůze č. 18 ze dne 
18. září 2023, č. 19 ze dne 9. října 2023, 
č. 20 ze dne 23. října 2023 a č. 21 ze dne 
13. listopadu 2023)

•  schválila Plán zimní údržby místních ko-
munikací Hradec nad Moravicí platný pro 
období 1. 11. 2023–31. 3. 2024,

•  schválila smlouvu o  spolupráci mezi 
městem Hradec nad Moravicí a Českou 
republikou  – Národním památkovým 
ústavem – jejímž předmětem je zajiště-
ní parkování silničních motorových vozi-
del v blízkosti zámeckého areálu v Hrad-
ci nad Moravicí na částech pozemků 
p. č. 1322 a p. č. 1321, to vše v k. ú. Hra-
dec nad Moravicí, na dobu od 1. 1. 2024 
do 31. 12. 2024,

•  schválila předložený soupis méněprací/
víceprací na stavbě Rekonstrukce budo-
vy Národního domu v Hradci nad Moravi-
cí, na základě kterého se cena díla snižu-
je o 376 083,37 Kč (bez DPH) na částku 
47 777 400,93 Kč (bez DPH),

•  schválila předložené soupisy méněprací/
víceprací na stavbě Rekonstrukce komu-
nikace Na Tylovách v Hradci nad Moravi-
cí, na základě kterých se cena díla zvy-
šuje o 92 777,41 Kč (bez DPH) na částku 
14 681 446,53 Kč (bez DPH),

•  schválila cenovou nabídku společnos-
ti Kinoexport s.r.o. na dodávku sedaček 
do kinosálu, nabídková cena 994 831 Kč 
(bez DPH),

•  schválila cenovou nabídku společnosti 
SAMAT EKOTEMPO spol. s r. o. na realiza-
ci stavby Sanace opěrné zdi v ulici Lidic-
ká v Hradci nad Moravicí, nabídková cena 
719 881,50 Kč (bez DPH),

•  schválila soupis skutečně provedených 
prací na stavbě Rekonstrukce komuni-
kace od č. p. 351 k č. p. 123 v Hradci nad 
Moravicí ve výši 454 687,60 Kč (bez DPH),

•  schválila soupis skutečně provedených 
prací na stavbě Rekonstrukce chodníku 
Lidická - Na Tylovách (tzv. zkratka) ve výši 
201 042,22 Kč (bez DPH),

•  schválila cenovou nabídku podnikající 
fyzické osoby Libor Horák na zpracování 
projektové dokumentace Rekonstrukce 
a prodloužení chodníku v ulici Žimrovic-
ká v Hradci nad Moravicí, nabídková cena 
90 000 Kč,

•  schválila podání žádosti o dotaci na rea-
lizaci projektu Oslava Mezinárodního dne 
seniorů v Hradci nad Moravicí do progra-
mu na podporu zdravého stárnutí v Mo-
ravskoslezském kraji na rok 2024, jehož 
poskytovatelem je Moravskoslezský kraj,

•  schválila poskytnutí finančního daru ve 
výši 4 000 Kč ZO ČSOP Nový Jičín 70/02 
na provoz záchranné stanice pro volně 
žijící živočichy v roce 2024.

Celá znění usnesení ze zasedání zastupi-
telstva města a rady města naleznete na 
webových stránkách města v záložce Sa-
mospráva.

PLÁN JEDNÁNÍ
Termín posledního zasedání zastupitel-
stva města v roce 2023: 11. 12. (č. 10). Za-
sedání zastupitelstva města jsou veřejná 
a probíhají zpravidla od 15.30 h v zasedací 
místnosti v budově Městského úřadu Hra-
dec nad Moravicí (Opavská 265).
Termíny poslední schůze rady města 
v roce 2023: 20. 12. (č. 23). Schůze rady 
města jsou neveřejné a probíhají zpravi-
dla od 15 h v zasedací místnosti v budo-
vě Městského úřadu Hradec nad Moravicí 
(Opavská 265).
Pořadová čísla zasedání zastupitelstva 
města a schůzí rady města se mohou mě-
nit v závislosti na jejich konání mimo výše 
uvedený plán. Změna termínu a místa za-
sedání zastupitelstva města a rady města 
je v působnosti starosty města.

OTEVÍRACÍ DOBA MĚSTSKÉHO ÚŘADU 
PRO VEŘEJNOST NA KONCI ROKU

PO 25. 12. 2023 zavřeno (svátek)

ÚT 26. 12. 2023 zavřeno (svátek)

ST 27. 12. 2023 8.00–12.00 a 13.00–17.00

ČT 28. 12. 2023 zavřeno

PÁ 29. 12. 2023 zavřeno

Vážení čtenáři,
rádi bychom touto cestou poděkovali organizacím, školám 
a všem našim dalším dopisovatelům za články zaslané do le-
tošního ročníku Hradeckých novin. Jejich obsah velkou měrou 
utváříte právě vy, proto jsme rádi za všechny zaslané příspěvky 
a pozvánky na vaše akce. Děkujeme za celoroční spolupráci a vě-
říme, že nám zachováte přízeň také v roce 2024. Přejeme vám 
krásné Vánoce a šťastné vykročení do nového roku.

Redakční rada

OTEVŘENÁ RADNICE
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Vážení spoluobčané, milí přátelé,
dne 28. října si naše země připomně-
la 105. výročí vzniku Československé 
republiky a dne 17. listopadu 34. výro-
čí začátku sametové revoluce vedoucí 
k pádu komunistického režimu. Jedná 
se o nejdůležitější mezníky politických 
změn, které naší zemi přinesly demo-
kracii. V souvislosti s různými problémy 
a krizemi, které nás v nedávné době po-
stihly, je nejeden z nás nespokojen s je-

jich řešením a krizí politiky, což někdy vede až k tomu, že mnozí si 
na demokracii zanadávají. Nespokojenost s politickými rozhod-
nutími však nelze dávat za vinu demokracii. Važme si demokra-
cie a s ní spojených svobod, jako je i právo účastnit se voleb a dát 
najevo svůj postoj.

V úvodníku posledního vydání Hradeckých novin v kalendářním 
roce se zpravidla krátce věnuji přípravě rozpočtu města na dal-
ší rok. Jestli jsem před třemi roky napsal, že příprava rozpočtu 
byla tehdy oříškem, protože jeho hlavní parametry závisí na kro-
cích vlády a parlamentu, které nejsou známy, tak musím říct, že 
je to rok od roku horší, a letos to nebyl oříšek, ale kvůli daňovým 
a dalším změnám rovnou kokosový ořech. Věřím však, že nelehký 
úkol dotáhneme do zdárného konce tak, abychom v příštím roce 
mohli zrealizovat co nejvíce investic a oprav vedoucích ke zlep-
šení života v našem městě a našich obcích. O konečné podobě 
rozpočtu, tedy o tom, co se v roce 2024 uskuteční, ale i o dopa-
dech konsolidačního balíčku vládní koalice na život občanů na-
šeho města, se dozvíte více na webových stránkách města, face-
bookovém profilu města a v příštím vydání Hradeckých novin.

U hospodaření však ještě chvíli zůstanu. Velmi dobrou zprávou je, 
že nejpozději v lednu příštího roku by mělo město v rámci likvida-

ce banky Sberbank CZ, a.s., obdržet zpět částku 9 250 000 Kč, 
což představuje 95 % naší původní pohledávky. Přitom je velký 
předpoklad, že po prodeji zbylého majetku banky by mělo město 
získat ještě částku necelých 500 000 Kč. Jsem rád, že společně 
s členy minulého i současného zastupitelstva města jsme ustá-
li tlaky a nepřistoupili na různé nabídky rychlého odkupu pohle-
dávky za poloviční cenu, čímž by město přišlo o až 5 000 000 Kč. 
Připomenu, že zřídit u uvedené banky spořící účet a uložit na něj 
částku 9 000 000 Kč rozhodlo zastupitelstvo města v roce 2018. 
Loňská ruská invaze na Ukrajinu vedla k tomu, že občané, firmy 
a samosprávy začali u Sberbank CZ, a.s., rušit účty a hromadně 
vybírat peníze, což vedlo ke ztrátě likvidity a odebrání bankovní 
licence Českou národní bankou. Celkově mají obce, města a kra-
je u této banky uloženo zhruba 7 miliard korun.

Ve snaze zachovat zdravotní péči na území našeho města, 
a do budoucna ji i rozšířit, přijalo zastupitelstvo města nabíd-
ku na odkup dvou ze sedmi částí zdravotního střediska za část-
ku 4 500 000 Kč. V současné době v jedné z odkoupených čás-
tí sídlí zubní ordinace, druhá je volná a budeme usilovat o zřízení 
další zdravotnické ordinace.

Na samotný závěr si dovolím poděkovat za letošní spolupráci 
všem, kteří se podílejí na rozvoji našeho krásného města Hra-
dec nad Moravicí.

Přeji Vám a Vašim blízkým co nejkrásnější advent a mnoho štěs-
tí, zdraví a pohody v roce 2024!

Mgr. Patrik Orlík, starosta
starosta@muhradec.cz, +420 553 783 920

Vážení občané,
s radostí Vás vítám u vánočního vydá-
ní Hradeckých novin. S přicházejícími 
Vánocemi a koncem roku je tu opět je-
dinečná příležitost ohlédnout se za po-
malu končícím rokem, a zároveň si říct, 
co nás čeká v roce 2024.

Základní škola v Hradci nad Moravicí se 
tento rok dočkala celkové rekonstrukce 
toalet, která byla dokončena před za-

čátkem nového školního roku. Dále vedení školy společně s žáky 
připravilo kulturní program k oslavám 100 let založení školy včet-
ně slavnostního zasazení pamětní lípy před školní budovou. Do-
šlo také k vybudování nové venkovní učebny s interaktivními 
vzdělávacími prvky. V příštím školním roce se mohou žáci těšit na 
novou učebnu virtuální reality v celkové hodnotě 3 600 000 Kč.

Investovalo se také v základní škole v Žimrovicích. Nové multi-
funkční hřiště a dětské hřiště vznikly za finanční podpory nadač-
ního fondu společnosti Smurfit Kappa, která přispěla částkou 
65 000 €. V příštím roce je naplánována částečná rekonstruk-
ce oplocení zahrady školy.

V následujících letech čeká velkou investici i mateřská škola 
v Hradci nad Moravicí. V současné době byla dokončena projek-

tová dokumentace na přístavbu nové učebny pro 24 dětí v celko-
vé hodnotě 17 000 000 Kč. Z důvodu nutnosti přeložení podzem-
ního vedení elektrické energie počítáme se začátkem výstavby 
v roce 2025.

Byla dokončena revitalizace sportovního hřiště v lokalitě Na Ty-
lovách. Byly zde instalovány dvě branky na mini fotbálek a je-
den basketbalový koš na streetball. Součástí revitalizace byl 
i nástřik herních čar a mobiliář v podobě dvou laviček a odpad-
kového koše.

Jednou se zajímavých výzev, která nás čeká v příštím roce, je sa-
nace kaple sv. Ludmily v Jakubčovicích. Projekt sanačních opat-
ření pro zmírnění působení vlhkosti v objektu se již zpracovává.

O dalších uskutečněných realizacích letošního roku a plánech 
města Hradec nad Moravicí na rok 2024 se dočtete na dalších 
stránkách tohoto vánočního zpravodaje.

Přeji Vám krásné čtení, nezapomenutelné Vánoce a šťastný za-
čátek nového roku!

Alexander Černý, místostarosta
mstarosta@muhradec.cz, +420 553 783 928

OTEVŘENÁ RADNICE
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REKONSTRUKCE KOMUNIKACE NA TYLOVÁCH 
BYLA DOKONČENA
Na konci října byly dokončeny stavební 
práce na rekonstrukci ulice Na Tylovách, 
v rámci které bylo opraveno cca 730 me-
trů chodníku a komunikace v délce cca 
300 metrů.

Hlavní práce probíhaly od domu č. p. 677 
ke hřbitovu. V tomto úseku došlo ke kom-
pletní výměně konstrukčních vrstev vo-
zovky, jejímu rozšíření pro podélné parko-
vání a opravě chodníků na obou stranách, 
včetně přístupových chodníků k bytovým 
domům. Na celé ulici bylo vyměněno ve-
řejné osvětlení za nová LED svítidla. Díky 
zřízení nového parkoviště naproti domu 
č. p. 542 a prodloužení parkovacích míst 
až ke hřbitovu nedošlo v této lokalitě k je-
jich úbytku. Celkový počet oficiálních par-

kovacích míst je 34. Přechod pro chodce 
u domu č. p. 677 je přebudován tak, aby 
sloužil i jako zpomalovací prvek dopravy.

Významné úpravy proběhly také před 
vstupem na hřbitov. Vznikl zde nový ostrů-
vek, který upravil tvar křižovatky od parko-
viště a zároveň bezpečně odděluje komu-
nikaci a prostor před smuteční síní. Plocha 
je vydlážděna žulovými kostkami. Byly zde 
instalovány nové lavičky a vysazeny dva ja-
vory s kulovitou korunou, které pomyslně 
propojí stávající stromořadí v ulici Na Ty-
lovách a v ulici Lidická. Průjezd hlavní bra-
nou na hřbitov je zamezen uzamykatelný-
mi zahrazovacími sloupky, které v případě 
potřeby může provozovatel hřbitova nebo 
pohřební služba odemknout.

V současné době probíhá stanovení místní 
úpravy provozu na pozemních komunika-
cích (schválení dopravního značení) a úpra-
va veřejného osvětlení a nasvětlení přecho-
du pro chodce, aby odpovídaly legislativním 
požadavkům. Konečná cena za stavební 
práce činí 17,8 milionu Kč (vč. DPH).

Ing. Josef Hennig

NEBOJTE SE NABÍDNOUT SVÉ POZEMKY K ODKOUPENÍ MĚSTU
Pokud vlastníte pozemek pod občanskou 
vybaveností města Hradec nad Moravi-
cí nebo v její blízkosti, případně podíl na 
něm, uvítáme, pokud ho před prode-
jem jiným osobám nabídnete k odkou-
pení městu. Jedná se o případy vlastnic-
tví pozemků například pod komunikací 
nebo v její blízkosti, pozemky sousedící 
se školou, školkou, sportovištěm, hřbito-
vem, kaplí nebo veřejnou zelení. Uvítáme 
i nabídky na odkoupení pozemků, které 
sousedí s pozemky města, i když nejsou 

občanskou vybaveností, jako jsou louky, 
pole a lesy.

Tím, že v případě prodeje nabídnete své 
pozemky i městu, pomůžete utvářet roz-
voj našeho města a obcí, zlepšovat život 
našich občanů, ale často také předejde-
te možným budoucím spekulacím s ob-
čanskou vybaveností města. V případě 
takové nabídky kontaktujte starostu, mís-
tostarostu nebo Mgr. Petru Teplíkovou, 
referentku odboru majetku a  investic. 
Děkujeme.

ZAVEDENÍ CELOROČNÍHO ČTRNÁCTIDENNÍHO SVOZU 
SMĚSNÉHO KOMUNÁLNÍHO ODPADU
Jak jste se mohli dočíst již v minulém vydání Hradeckých novin, 
bude i v zimních měsících zaveden čtrnáctidenní svoz směsného 
komunálního odpadu u rodinných domů. U těch bytových domů, 
kde je stávající svoz směsného komunálního odpadu 1 x týdně, 
zůstane četnost svozů zachována.

• Svoz směsného komunálního odpadu u rodinných domů v čás-
tech Hradec nad Moravicí a Kajlovec bude i nadále probíhat ve 
čtvrtek - každý sudý týden.

•  Svoz směsného komunálního odpadu u rodinných domů v částech 
Benkovice, Bohučovice, Domoradovice, Filipovice, Jakubčovice  
a Žimrovice bude probíhat i nadále ve středu - každý lichý týden.

Po skončení zimního období bude opět zaveden svoz hnědých 
popelnic na bioodpad. Ke snížení četnosti svozu směsného ko-
munálního odpadu v zimním období přistoupilo Zastupitelstvo 
města z důvodu stoupajících nákladů na svoz a likvidaci odpadu, 
zejména kvůli postupnému zákonnému zvyšování částky poplat-
ku za ukládání odpadů na skládku.

Foto Jiří Hajduk

OTEVŘENÁ RADNICE
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ZKONTROLUJTE ZELEŇ NA SVÝCH POZEMCÍCH
Žádáme občany a vlastníky nemovitos-
tí, aby věnovali pozornost stavu zeleně na 
svých pozemcích a průběžně prováděli 
nutný ořez dřevin, které přesahují ze sou-
kromých pozemků do komunikací (cest 
a chodníků) nebo zasahují do veřejného 
osvětlení a elektrického vedení.

Stav v některých ulicích je takový, že pře-
růstající větve narušují běžné užívání ko-
munikací a  zakrývají dopravní značení, 
zhoršují rozhledové poměry, a tím ohrožují 
bezpečnost a plynulost provozu. Přerostlá 
zeleň zasahující do komunikace kompliku-
je příjezd vozidel integrovaného záchran-
ného systému, svozu odpadu i zimní údrž-
by. Pro bezpečný průjezd těchto vozidel je 
nezbytné ponechat na výšku prostor mi-
nimálně 4 metry.

U pěších komunikací je nutné ořezávat 
přesahující dřeviny na podchodnou výšku 
2,5 metrů a na šířku tak, aby nezasahovaly 
do chodníku a nebránily chodcům v bez-
pečné chůzi. Chodci nemohou být nuce-
ni z důvodů přerostlé zeleně vstupovat do 
vozovky. U veřejného osvětlení je potřeba 
dbát, aby bylo dodrženo ochranné pásmo 
1 metr od vzdušného elektrického vedení 
a aby nedocházelo k zastiňování svítidel.

Zkontrolujte proto stav zeleně na svých 
pozemcích a v případě potřeby ji v nejbliž-
ší možné době ošetřete. Přispějete tím ke 
zvýšení bezpečnosti při provozu na komu-
nikacích, chodnících a bezproblémovému 
chodu veřejného osvětlení a elektrické sítě.

Mgr. Lucie Václavíková

NOVÁ DĚTSKÁ HŘIŠTĚ V ŽIMROVICÍCH
V Žimrovicích byla na začátku října otevře-
na hned dvě nová dětská hřiště. V areálu 
základní školy bylo dětem předáno do uží-
vání multifunkční sportovní hřiště, a v těs-
né blízkosti školy byl zprovozněn nový ve-
řejný prostor s herními prvky z akátového 
dřeva, šachovým stolem a  piknikovým 
posezením. Otevírací pásku, za asisten-

ce žáků školy, přestřihli starosta města 
Patrik Orlík, místostarosta města Alexan-
der Černý, ředitel žimrovické školy Jan Volf 
a ředitel závodu Smurfit Kappa Žimrovi-
ce  Kostas Čanaklis. Na výstavbě obou 
hřišť se finančně podílela nadace Smurfit 
Kappa Foundation, a to částkou 65 000 €, 
což je cca 95 % všech vynaložených ná-

kladů. Přejeme dětem, ať jim nová hřiš-
tě dobře slouží a ať si na nich užijí spous-
tu zábavy.

ZIMNÍ ÚDRŽBA MÍSTNÍCH KOMUNIKACÍ
V našem městě zajišťují zimní údržbu místních komunikací Tech-
nické služby Hradec nad Moravicí prostřednictvím svých za-
městnanců a externích firem, a to podle schváleného plánu zim-
ní údržby pro období od 1. 11. 2023 do 31. 3. 2024. Protože zimní 
údržbu není možno provádět okamžitě na celém území města, 
definuje plán zimní údržby místní a časové priority. Úkolem zim-
ní údržby je zmírňování závad ve sjízdnosti a schůdnosti, které 
vznikají v důsledku počasí. Připomínáme, že ne všechny silnice na 
území města jsou v jeho vlastnictví (za údržbu komunikací vždy 
odpovídá jejich vlastník).

Jako každoročně žádáme řidiče, aby zejména v době sněhových 
přeháněk neparkovali, pokud možno, vozidla na komunikacích 
a nebránili tak průjezdu zimní komunální techniky. Pokud vozidlo 
parkujete, musí zůstat volných nejméně 6 metrů (3 metry pro 
každý směr jízdy). Auta zaparkovaná na ulicích znemožňují její 

prohrnutí v celé šířce a navíc hrozí i jejich poškození (poškrábá-
ní, ulomení zrcátka apod.). Upozorňujeme, že pokud nemůže 
zimní technika kolem zaparkovaných aut bezpečně projet, 
zůstane ulice neprohrnutá.

Protože není možné ošetřit vozovky a chodníky ve všech osmi 
částech města najednou a zcela odstranit následky povětrnost-
ních vlivů, apelujeme na všechny občany – chodce, cyklisty i řidi-
če vozidel – aby v zimním období dbali zvýšené opatrnosti a při-
způsobili své vybavení, jízdu i chůzi aktuálnímu stavu pozemních 
komunikací. Děkujeme tímto všem zodpovědným občanům za 
spolupráci.

Za všechny zaměstnance Technických služeb Hradec nad Mora-
vicí vám přeji příjemně prožité vánoční svátky a hodně zdraví 
v novém roce 2024.

Roman Celta

Foto Lenka Hanáková
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INSTALACE VÁNOČNÍCH STROMŮ
Pracovníci technických služeb ve spolu-
práci s firmami Víta Heinze a Ondřeje Ku-
besy instalovali dva vánoční stromy, a to 
na ulici Podolská v Hradci nad Moravicí 
a na ulici Hradecká v Žimrovicích. Jedli, 
která bude ve vánočním čase zdobit ulici 
Podolskou, daroval městu pan Václav Ju-
chelka z Hradce nad Moravicí, za což mu 
patří velké poděkování. Strom do Žimrovic 
vybrali místní hasiči na farmě ve Filipovi-
cích. Nazdobení stromů provedli pracov-
níci technických služeb společně s panem 
Karlem Víchou za použití vysokozdvižné 
plošiny. Všem děkujeme za spolupráci.

Roman Celta

OTEVÍRACÍ DOBA SBĚRNÉHO DVORA
Sběrný dvůr na Žimrovické ulici je i v zimním období otevřen 3 x týdně: úterý a čtvrtek 10.00–17.30 h; sobota 8.00–11.30 h. 
Telefonní číslo na obsluhu sběrného dvora je 774 653 192 (telefon je v provozu pouze v uvedené otevírací době). Bližší informace 
najdete na webu tshradec.cz.

KAM S OLEJEM ZE SMAŽENÍ, ZBYTKY RYB 
NEBO S VYSLOUŽILÝM VÁNOČNÍM STROMKEM?
S vánočními svátky se pojí i více odpadů, 
které jindy v roce nevznikají, nebo nevzni-
kají v tak velkém množství.

Olej z fritování nebo smažení kapra a ji-
ného jídla nevylévejte do dřezu nebo do 
záchodové mísy, ale odevzdejte je do po-
pelnic s růžovými víky a logem Třídímo-
lej.cz, které naleznete ve sběrném dvoře 
a na dalších osmi místech v našem měs-
tě a obcích. Tříděním jedlých tuků a olejů 
nejenže pomůžete přírodě, ale především 
předejdete zanášení kanalizačních řadů, 
ale i své kanalizační přípojky.

Zbytky jídla jako jsou kapří hlavy (ale i veš-
keré jiné zbytky jídel), patří do popelni-
ce a ne do kanalizace. Loni kapří hlavy – 

společně zejména s vlhčenými ubrousky 
a hadry – zapříčinily ucpání řadu splaško-
vé kanalizace v Žimrovicích (na obrázku). 
Zprůchodnění ucpaného kanalizačního 
řadu nebo kanalizační přípojky není levná 
záležitost, nemluvě o odstranění násled-
ků vracejících se odpadních vod do vaše-
ho domu.

Vysloužilý vánoční stromek je možné 
odvézt do sběrného dvora, který je pro 
občany otevřen třikrát týdně.

S  vánočními svátky souvisí i  zvýše-
né množství papíru a plastu. Děkujeme 
všem, kteří odpad třídí. Usilujeme, aby i le-
tos, stejně jako v několika předchozích le-
tech, proběhly mimořádné svozy tohoto 
odpadu, aby kolem kontejnerů nebyl ne-
pořádek. To však nemusí stačit, proto dě-
kujeme všem, kteří věnují pozornost tomu, 
aby se plastu a papíru do kontejnerů vešlo 
co nejvíce (sešlapáváním PET láhví, rozklá-
dáním kartonových krabic, atd.).

Zpravodaj města Hradec nad Moravicí6
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PORUCHY A ODSTÁVKY ELEKTŘINY
Na základě vašich dotazů opakovaně upozorňujeme, že společ-
nost ČEZ Distribuce již nevylepuje papírové letáky s informace-
mi o odstávkách proudu.

Upozornění na plánované odstávky proudu vám nyní společ-
nost zašle e-mailem nebo SMS. Stačí se zdarma registrovat na 
webových stránkách cezdistribuce.cz/cs/sluzba. Registraci 
zvládnete během pár minut a potřebujete k ní jen dvě čísla – da-
tum narození (případně IČO) a EAN kód, který najdete na svém 
vyúčtování.

Seznam plánovaných odstávek si také můžete jednoduše vyhle-
dat na cezdistribuce.cz v záložce Odstávky elektřiny, kde zadá-
ním adresy nebo lokalizací polohy pomocí GPS zjistíte, zda je ve 
vaší lokalitě naplánovaná odstávka dodávek elektřiny.

Probíhající plánované odstávky nebo poruchy distribuce elektři-
ny na konkrétní adrese si dále můžete ověřit na portále společ-
nosti bezstavy.cz. Zde se dozvíte (pokud jsou k dispozici) i ak-
tuální časy jednotlivých událostí a můžete zde rovněž nahlásit 
nově vzniklou poruchu.

AKCE PRO VEŘEJNOST A NOČNÍ KLID
Vyzýváme pořadatele, kteří v roce 2024 
plánují organizovat akce pro veřejnost 
zasahující do nočních hodin (pokraču-
jí po 22.00 hodině), aby tyto akce ohlási-
li městskému úřadu do konce února 2024 
(formulář si můžete stáhnout na webu 

města v záložce městský úřad/formuláře). 
Při tomto kroku ještě nemusíte znát přes-
ný termín akce, stačí uvést pouze předpo-
kládaný měsíc konání. O možnosti poruše-
ní nočního klidu (zařazení akcí do obecně 
závazné vyhlášky města) rozhoduje poté 

zastupitelstvo města. V případě dotazů 
kontaktujte odbor vnitřních věcí a kultu-
ry, tel.: 725 666 074, 553 783 940, e-mail: 
jceltova@muhradec.cz.

Jitka Celtová

KALENDÁŘ MĚSTA NA ROK 2024
Na rok 2024 jsme pro vás připravili stolní kalendář nazvaný Hra-
dec nad Moravicí očima dětí. Kalendář je výstupem z dětské vý-
tvarné soutěže na téma stavby a dominanty našeho města, kte-
rou v letošním roce uspořádala kulturní komise rady města pod 
vedením její předsedkyně. Soutěž se konala ve spolupráci s hra-
deckými základními školami a Národním památkovým ústavem – 
Správou státního zámku Hradec nad Moravicí.

Do soutěže se zapojili žáci základních škol v Hradci nad Moravi-
cí a Žimrovicích, Církevní základní školy svaté Ludmily i Základní 
umělecké školy Hradec nad Moravicí. Děti volily nejčastěji kom-
binované techniky, ale našla se i prostorová tvorba. Královnou 
všech výtvarníků se stala Eliška Motyčková, která kresbou uhlem 
ztvárnila vícerozměrný model brány Červeného zámku. Všechna 
díla byla vystavena v krásných prostorách Bílé věže, kde je mohli 
návštěvníci zámku obdivovat po celé léto. Výstava byla zahájena 
vernisáží, na které byli vybraní žáci odměněni hodnotnými cena-
mi, za což moc děkujeme mnoha sponzorům. Výstavní prostory 
Bílé věže mají své neopakovatelné kouzlo a já věřím, že malým vý-
tvarníkům se vryla do paměti nejen krásná slova kastelána zámku 
pana Radomíra Přibyly, ale že zde také načerpali motivaci k dalším 
kreativním činnostem a smysluplným volnočasovým aktivitám.

Kalendář obsahuje dvacet sedm děl malých mistrů. A kdo ví, tře-
ba právě jeden malý obrázek bude tím prvním krokem ke skuteč-
nému světu umění. Za pomoc s realizací výstavy a následně s vy-
dáním kalendáře bych chtěla velmi poděkovat kastelánu panu 
Radomíru Přibylovi, pracovníkům zámku a vedení města Hradec 
nad Moravicí. Kalendář zakoupíte v informačním centru nebo na 
podatelně městského úřadu.

Petra Tomanová, DiS.
předsedkyně kulturní komise rady města

2024
Hradec nad Moravicí 
očima dětí

Foto Jiří Hajduk
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
Ve sváteční den 28. 10. 2023 jsme slavnostně přivítali do života 29 nových občánků na-
šeho města, a to 12 holčiček a 17 chlapečků, kteří se narodili v období únor až srpen 2023. 
Ve společenském sále Babinec přivítal děti, jejich rodiče, sourozence a další hosty sta-
rosta Hradce nad Moravicí Mgr. Patrik Orlík, v hudebním programu se představilo bra-
trské duo Lukáš a Šimon Bátorovi. Po zápisu do pamětní kroniky obdržely maminky ky-
tičku a děti drobné dárečky. Děkujeme všem hostům za jejich účast. Další vítání nových 
občánků se uskuteční na jaře 2024.

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2024
Od 1. do 14. ledna 2024 proběhne další ročník Tříkrálové sbírky. 
Máme radost, že i v Hradci nad Moravicí se opět našli lidé, kteří 
jsou ochotni sbírku zorganizovat, a že se tak k této tradiční sbírce 
vaše město znovu připojí. Výtěžek letošní sbírky máme v plánu vy-
užít na pomoc seniorům a vážně nemocným pacientům, kteří ve 
svém domácím prostředí využívají naše terénní služby. Dále by-
chom rádi podpořili zaměstnávání v chráněných dílnách. Charita 
Opava poskytuje také chráněné bydlení lidem se zrakovým posti-
žením, mentálním znevýhodněním a psychicky nemocným. Část 
výtěžku proto využijeme také na spolufinancování rekonstrukcí 
chráněných bydlení tak, aby odpovída-
ly předepsaným standardům.
Stejně jako v minulých letech bude 
možné až do konce ledna přispět 
také na tříkrálový sbírkový účet: 
66008822/0800, VS pro Chari-
tu Opava 777988012 (viz QR kód 
platby). Více informací získáte na 
charitaopava.cz.

Již nyní děkujeme všem malým i velkým koledníkům, kteří se do 
sbírky zapojí, a všem lidem za štědrost a otevřené srdce. Přeje-
me pokojné Vánoce a do nového roku mnoho naděje, Boží po-
žehnání a všechno dobré.

Za Charitu Opava Marie Hanušová, koordinátorka TKS 2024

Knihovna a  infor-
mační centrum 
mají letos napo-
sledy otevřeno ve 
čtvrtek 21. 12. 2023 
(9–12 a  13–17 h). 
V novém roce ote-
víráme pro ve-
řejnost v  úterý 

2. 1. 2024. Děkujeme všem našim čtenářům a návštěvníkům za 
stálou přízeň a těšíme se na setkání v roce 2024.

V době předvánoční má knihovna pro čtenáře i další veřejnost 
připravené zajímavé akce a dárky. Stále probíhá výstava kreseb 
a maleb M. Honové a výstava Patchworku Š. Blaschkeové, která 

je prodejní. Těšit se můžete na setkání hradeckých pamětníků 
s přednáškou K. Hanáka Zmizelé domy IV, na které každý účast-
ník obdrží malý dárek z knihovny. Nejmenší čtenáři jsou srdečně 
zváni do vánočního Klubíčka. V knihovně bude pro děti připraven 
zdarma Vánoční Kniháček. Od ledna budou opět probíhat naše 
pravidelné akce – výstavy, přednášky, setkávání pamětníků, výš-
lapy, Klubíčka a další aktivity.

NOVINKA - POHÁDKOVÉ KUFŘÍKY
Jako mikulášskou nadílku dostane dětské oddělení knihovny po-
hádkové kufříky s vybranými knihami a drobnými hračkami. Ro-
diče, máte sbaleno! S kufříkem se mohou děti vypravit třeba na 
prázdniny nebo na návštěvu k prarodičům (půjčovat se budou 
pouze na 14 dnů).
Během prosince bude mít knihovna pro všechny, kterým pod 

INFORMUJE

Foto Jiří Hajduk
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stromečkem nesmí chybět kni-
ha, připravený dárek s překva-
pením (k vyzvednutí v provoz-
ní době).

TIP NA DÁREK
Také letos nabízíme možnost 
zakoupení dárkového poukazu 
na roční registraci v knihovně. 
Cena poukazu odpovídá výši 
registračního poplatku daného 
oddělení. Dále můžete využít 
nabídku informačního centra 
a zakoupit si tu regionální pub-
likace. Nově si můžete zakoupit 
např. román Romany Vaverové Železné katedrály, odehrávající 
se na konci 19. století a popisující významné historické událos-
ti, osobnosti, ale také každodenní život lidí v Nových Vítkovicích.

KNIHA Z KNIHOVNY
Využijte službu zakoupení knihy za velkoobchodní ceny a její vy-
zvednutí přímo v knihovně bez platby poštovného. Více infor-

mací získáte na www.knihazknihovny.cz. Tuto službu můžete 
v knihovně využívat nejen před Vánocemi, ale i v průběhu celé-
ho roku. „Ten, kdo čte, žije s každou další knihou život navíc. Kdo 
nečte, má jen ten svůj.“ (Oscar 
Wilde, dramatik, prozaik a bás-
ník, 1854–1900.)

PODĚKOVÁNÍ
Za podporu čtenářství, osvě-
tu a dlouholetou činnost v ži-
mrovické pobočce knihovny 
bychom tímto rádi poděkova-
li paní Zdeňce Hluché, která 
zde jako dobrovolná knihovni-
ce pracovala od roku 1986 až 
do současnosti. Po celou dobu 
vzorně pečovala o knižní fond, 
věnovala svůj čas místním čte-
nářům a  přistupovala ke své 
práci velmi zodpovědně.

Martina Kurková

MATICE SLEZSKÁ
V průběhu září a října jsme uspořádali dva cyklovýlety, turistickou vycházku, poznávací výlet do Vítkova a autobusový zájezd do pol-
ského městečka Ratiboř. Pokračoval také cyklus přednášek na téma Zmizelé domy. Do konce měsíce října se našich akcí zúčastnilo 
celkem 390 občanů našeho města. Protože konec roku 2023 se neúprosně blíží, rádi bychom poděkovali za spolupráci především 
informačnímu centru, jmenovitě Markétě Beyerové a Martině Kur-
kové, Karlu Hanákovi za cyklus přednášek Zmizelé domy, Jindři-
chu Skařupovi, Václavu Klosemu a Miroslavu Šustkovi, kteří prová-
dějí průvodcovskou činnost na technické památce Weisshuhnův 
kanál, členům Klubu vojenské historie za jejich prezentaci a všem 
spoluobčanům, kteří se zúčastnili našich akcí za jejich přízeň.

KLUB VOJENSKÉ HISTORIE NA VIKŠTEJNĚ
V září se Klub vojenské historie, společně s Informačním centrem, 
prezentoval na Svatováclavských slavnostech na hradě Vikštejn. 
Členové klubu v dobových uniformách razili falešné mince z roku 
1626, prováděli ukázku střelby z palné zbraně a vystoupili v diva-
delním představení. V měsíci říjnu jsme postavili dobové vojen-
ské ležení také v Jakubčovicích u rozhledny Šance. Na této akci 
se návštěvníci mohli navíc seznámit s prací kováře nebo se zú-
častnit komentované prohlídky vojenského ležení.

Jaroslav Zberovský

MALÁ NABÍDKA KNIH PRO ZPŘÍJEMNĚNÍ DLOUHÝCH ZIMNÍCH VEČERŮ

Bernatský, V.: Sporťákovy pohádky
Caplin, J.: Vinice
Clare, G.: Inkoust, kov a sklo
Dvořáková, P.: Pláňata
Flanagan, J.: Hraničářův učeň 17
Fialová, V.: Putování magickou Prahou
Green, S.: Dívky ve sněhu
Hartl, P.: Gazely
Jacobs, A.: Panský dům. Shledání
Johnson, M.: Mezi mlýnskými kameny
Kallentoft, M.: Vězni pohledů
Kišimoto, M.: Naruto
Lacrosse, M.: Kavárna ve Vídni. Tajná přání

Neckář, V.: Všechny moje války
Parikh, A.: Cirkusový vlak
Parrin, V.: Zapomeňte na neděli
Poncarová, J.: Nultá hodina
Santiago, R.: Fotbaláci 7
Score, L.: Co už nikdy nepřebolí
Sparks, N.: Země snů
Svěrák, J.: Světakrásy
Šmíd, Z.: Cejch
Thompson, G.: Sestry od majáku
Vajsejtlová, B.: Vánoce za dveřmi
Zibura, L.: Všechny cesty vedou do Santiaga
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PODĚKOVÁNÍ ZA PŘEDNÁŠKY
Slezský svaz zdravotně postižených a hradečtí senioři děkují paní Zdeňce Hyklové, knihovnici městské knihovny v Hradci nad Mora-
vicí, za krásné přednášky. Paní Hyklová nás v našich klubech seznámila s provozem knihovny, nabídkou knižních novinek pro dospělé 
i dětské čtenáře, mnoha autory i literárními žánry, a poradila nám také s výběrem knih pro naše blízké. Její přednášky jsou velmi zají-
mavé, poučné a moc se nám líbily. Děkujeme!

Za všechny členy klubů Marie Jaschková

ZPÁTKY DO ŠKOLNÍCH LAVIC
V Domoradovicích se v sobotu 14. 10. 2023 vrátili zpátky do 
minulosti, a  to prostřednictvím akce Zpátky do školních la-
vic. Organizátoři z řad všech domoradovických spolků rekon-
struovali školní historii Domoradovic, kterou prezentovali v im-
provizované badatelně, ve fotosmyčkách i v mluveném slovu. 
Pozvání přijali ředitelé, učitelé i techničtí pracovníci ze základní 
školy (1815–1977), mateřské školky (1973–1995) i integrované zá-
kladní školy (1995–2003).

Celkem 17 bývalých zaměstnanců a na 200 absolventů vytvoři-
lo unikátní atmosféru, ve které nechybělo to hlavní - průnik vdě-
ku zaměstnancům za vykonanou práci na hodnotách, postojích, 
chování, znalostech a dovednostech žáků se vzpomínkami na 
nádherné domoradovické dětství a pracovní život zaměstnan-
ců. Pořadatelé dohledali v archivech, knihovnách i u jednotliv-
ců pět kronik, desítky řídících dokumentů, stovky fotografií, tisí-
ce historických stránek a jednu reportáž České televize. Hlavním 
cílem celého projektu tak bylo historii najít, shromáždit, sdílet pro 
všechny a fixovat pro budoucnost.

Poděkování za podporu patří vedení města Hradce nad Moravi-
cí, Karlu Hanákovi, Martinu Sosnovi, Ladislavu Sonnkovi (in me-

moriam) a  několika desítkám přispěvatelů, podporovatelů 
a organizátorů.

Přinášíme také malou ochutnávku z historie domoradovické-
ho školství: Nejstarší nalezené vysvědčení školy je z roku 1830 
a patřilo Josefu Plachkému ze Žimrovic. Počet žáků ve škole se 
pohyboval od 9 dětí v letech 1974 a 2002 až po 111 dětí v roce 
1892. Školu do roku 1892 a od roku 1962 navštěvovali žáci z Fi-
lipovic. Počet žáků v mateřské škole byl v rozmezí 3 děti v roce 
2002 až po 23 dětí 
v  roce 1982. Vy-
střídalo se tu cel-
kem 40 ředitelů, 
cca 100 zaměst-
nanců a počet ab-
solventů odhadu-
jeme na cca 1 000 
žáků. (Pokračování 
na straně 20.)

Ing. Ladislav Kříž

BLAHOPŘÁNÍ PANÍ MARII JASCHKOVÉ
Dovolte, abych touto cestou poblahopřál k letošnímu životnímu jubileu paní Marii Jaschkové, a zá-
roveň jí i moc poděkoval za to, že po celý svůj život obětuje mnoho volného času práci pro spolkovou 
činnost a zájmy hradeckých komunit. Zmíním např. obec Domoradovice, město Hradec nad Mora-
vicí, SRPŠ, Myslivecké sdružení Hanuše, SDH Žimrovice a Domoradovice, omladina Domoradovice, 
seniorské kluby a další. Její energičnost, trpělivost, poctivost, skromnost a pracovitost, s přesahem 
do různých hradeckých společenství, si určitě zaslouží veřejné poděkování a obdiv. Za všechno moc 
děkujeme a přejeme vše nejlepší!

Ing. Ladislav Kříž

Foto Lenka Hanáková
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DECHOVÝ ORCHESTR ZVE NA VÁNOČNÍ KONCERT
Letošní rok se pomalu chýlí ke konci a De-
chový orchestr Hradec nad Moravicí vás 
opět zve na několik koncertů, které se po-
nesou v příjemné vánoční atmosféře. Nej-
prve si ale shrňme, co všechno se našemu 
orchestru v tomto roce podařilo.

V sobotu 24. 6. 2023 se hradecký decho-
vý orchestr zúčastnil již VIII. ročníku Me-
zinárodního festivalu dechových hudeb, 
který se konal v polských Křižanovicích 
a Bohumíně. Soutěže se zúčastnilo cel-
kem sedm orchestrů, z toho čtyři polské, 
dva české a jeden z Rumunska. Náš or-
chestr si nevedl vůbec špatně a v celko-
vém hodnocení obsadil čestné 3. místo. 
Hodnocení přednesu povinné skladby, 
kterou letos byla Začarovaná polka pol-
ského autora Zygmunda Popely, jsme do-
konce vyhráli. Velký orchestr dále vystou-

pil v květnu v budově Českého rozhlasu 
v Ostravě u příležitosti 100. výročí zahá-
jení jeho vysílání, v červnu na Dni obce 
Štáblovice a na začátku července zahájil, 
jako každoročně, cyklus promenádních 
koncertů na Dolním náměstí v  Opavě, 
V rámi tohoto cyklu zde vystoupil i malý 
orchestr Hradečanka.

Jak si naši příznivci jistě všimli, během po-
sledních let došlo v orchestru k velkým 
změnám. Již v roce 2020 se obměnilo ve-
dení kapely. Kapelníkem se stal Matěj Ha-
nák a dirigentské taktovky se ujal profesi-
onální hudebník Lubomír Konečný, který 
na jednotlivé hráče klade vysoké nároky, 
s čímž souvisí i další podstatná změna. 
Pod jeho uměleckým vedením se napros-
to zásadně obměnil repertoár. Orchestr 
zcela opustil klasický dechovkový reper-

toár a zaměřuje se na skladby současné 
populární hudby. Lubomír Konečný zaran-
žoval řadu písní z repertoáru českých i za-
hraničních interpretů (např. Karla Gotta, 
Marie Rottrové, Johna Lenona a dalších). 
To je pro hráče velká výzva, neboť aranže 
jsou převážně ve swingovém stylu, který 
není pro dechový orchestr úplně typický 
a pana dirigenta stálo velké úsilí, aby ten-
to styl jednotlivým hráčům vštípil a aby 
skladby zněly tak, jak mají.

Na vánoční čas si orchestr připravil také 
známé vánoční melodie a koledy, těšit se 
můžete na české i zahraniční písně. Sr-
dečně vás tímto zveme na náš Vánoční 
koncert, který se uskuteční 26. 12. 2023 
v 15.00 hodin v kostele sv. Petra a Pavla.

Bohumil Kříž

SKAUTSKÝ ODDÍL DOMORADOVICE
DRAKIÁDA
Zahájení školního roku je pro skautky a skauty vždy také začát-
kem dalšího skautského roku, protkaného pravidelnými týdenní-
mi schůzkami, výpravami za dobrodružstvím, oddílovými akce-
mi i akcemi pro veřejnost. Dne 8. 10. 2023 se nedaleko skautské 
základny Kuřín v Domoradovicích uskutečnil další ročník Drakiá-
dy. I přes dopolední slabý déšť a nízké teploty nakonec akce pro-
běhla v příjemném dozvuku babího léta, ze kterého se mohli ra-
dovat soutěžící i diváci. Kromě hlavního programu byly připraveny 
doprovodné aktivity, např. lanové centrum, střelba z luku či tvo-
ření z přírodnin, občerstvení a kroniky oddílu. Děkujeme všem za 
účast a těšíme se na shledání na další akci.

BETLÉMSKÉ SVĚTLO
Betlémské světlo do našeho města již tradičně přivezou skauti, a to 
v sobotu 16. 12. 2023 (vlakem s příjezdem do Hradce nad Moravi-
cí v 10.54 hodin). Před Vánocemi si pak bude možno Betlémské 
světlo odebrat ve všech částech města. V kostele sv. Petra a Pavla 
bude Betlémské světlo svítit dne 24. 12. 2023 a odebrat si ho lze již 
po mši svaté v 7.30 hodin. Bližší informace najdete na sociálních sí-
tích nebo na oddílových stránkách domoradovice.skauting.cz. 
Informace o samotné tradici Betlémského světla, včetně zapoje-
ných oddílů a tras po nichž bude Betlémské světlo roznášeno, na-
leznete na stránkách www.betlemskesvetlo.cz.

SKAUTSKÝ PLES 2024
Srdečně zveme všechny na 4. ročník Skautského plesu, kte-
rý se uskuteční 26. 1. 2024 od 20 hodin v prostorách kulturní-
ho domu ve Větřkovicích. Pro hosty bude připraven welcome 
drink, fotokoutek, bohatá tombola a občerstvení v našem baru. 
K tanci a poslechu bude hrát kapela Žádný Ostych. Odvoz z ple-
su je zajištěn. Bližší informace naleznete na našich stránkách 
domoradovice.skauting.cz.

PODĚKOVÁNÍ
Děkujeme městu Hradec nad Moravicí a všem, kdo nás podpo-
rují v činnosti a bez jejichž podpory bychom se neobešli. Děku-
jeme také rodičům za projevenou důvěru, kterou do nás vkládají 
při práci s jejich dětmi a která je pro nás závazkem, a těšíme se na 
spolupráci v příštím roce. Přejeme všem lidem dobré vůle radost-
né a klidné prožití vánočních svátků a vše dobré do roku 2024.

Za 2. oddíl Domoradovice Radim Dulava

Foto Michael Bujnovský a Jiří Hajduk
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UPLYNULÝ PŮLROK 
KLUBU ŽEN JAKUBČOVICE
V červnu jsme připravili dvě akce, které jsme věnovaly dětem. U příležitosti Meziná-
rodního dne dětí jsme zorganizovaly zábavné odpoledne plné her s hledáním pokladu, 
a společně s dětmi z naší mateřské školy jsme tak oslavily jejich svátek. Na konci června 
jsme se rozloučily s dětmi, které po prázdninách nastoupily do prvních tříd, a všem dě-
tem jsme popřály krásné prázdniny. V létě jsme podnikly výlety do Bílovce, odkud jsme 
se vydaly novou křížovou cestou do obce Bílov a vystoupaly na rozhlednu zvanou Kani-
hůra, a na zámek Kunín. V říjnu, u příležitosti Mezinárodního dne seniorů, nás mile pře-
kvapily děti z mateřské školky, které navštívily některé naše členky a potěšily je básnič-
kou, kytičkou a malým dárkem. Akci nazvaly Babičky z naší vesničky. Na konci října jsme 
si připomněli 45. výročí založení Klubu žen v Jakubčovicích. Byla to pěkná příležitost 
k zavzpomínání na všechny naše akce, zájezdy a výlety, které jsme společně prožily. Po 
několikaleté odmlce jsme letos opět uspořádaly Adventní výstavu. Konala se ve dnech 
25. a 26. 11. 2023 v kulturním domě v Jakubčovicích. Zájemci si mohli zakoupit adventní 
a vánoční dekorace, šperky, svíčky a hračky. Každý si mohl vybrat z bohaté nabídky vá-
nočních perníčků a různých domácích dobrot. Na konci prosince ještě plánujeme přá-
telské posezení a rozloučení s letošním rokem. Poděkování patří všem našim členkám, 
které se podílejí na činnosti naší organizace. Přejeme všem klidné adventní dny, příjem-
ně prožité vánoční svátky a do nového roku všechno nejlepší.

Ludmila Sonnková

MLADÍ HASIČI Z BOHUČOVIC NA SOUTĚŽI TFA
Sbor dobrovolných hasičů v Bohučovi-
cích se kromě bezpečnosti místních ob-
čanů a kulturního života v obci stará také 
o sportovní vyžití dětí a výchovu svých ná-
stupců. Tým našich nejmladších hasičů 
tvoří celkem 19 dětí ve věku 3–15 let. Pod 
vedením svých vedoucích trénují 2 x týd-
ně – v létě na hřišti, v zimě v klubovně a tě-
locvičně. Náplň tréninků je velmi různoro-
dá a rozhodně nekončí pouze disciplínami 
požárního sportu. Kromě fyzických do-
vedností vedeme děti také ke kolektivní 

práci, samostatnosti a socializaci. Sobo-
ty se nesou v soutěžním duchu a mladí 
hasiči se vydávají na závody. Také letos 
se zúčastnili několika pohárových a ligo-
vých soutěží, kde porovnali síly se svý-
mi vrstevníky v požárním útoku, štafetě 
dvojic, běhu jednotlivců na 60 m s pře-
kážkami i dalších disciplínách. Za sezónu 
2022/2023 nasbírali naši malí hasiči cel-
kem 25 pohárů.

Kromě klasických soutěží se mezi dětmi 
těší velké oblibě soutěž TFA (nejtvrdší ha-

sič přežije), a proto si zasoutěžili v rámci 
Poháru KSH MSK právě v této disciplíně. 
Po šesti náročných kolech se děti probo-
jovaly až do cíle a ze série závodů si odvez-
ly nejen spoustu cenných zkušeností, ale 
také velmi pěkná umístění ve svých kate-
goriích. Po ukončení poháru se naši mladí 
hasiči zúčastnili také podzimní části Ligy 
čtyř okrsků, pohárové soutěže v Žimro-
vicích a Mikulášského uzlování v Kajlovci.

SDH Bohučovice je také pořadatelem 
dvou soutěží pro hasičskou mládež. Kaž-

KLUB SENIORŮ ŽIMROVICE
V září se žimrovičtí senioři vydali na jednodenní výlet na Bruntál-
sko. První zastávkou byl kostel Nanebevzetí Panny Marie nedale-
ko bruntálského náměstí, kde ve vánoční době najdete největší 
pohyblivý Betlém v Moravskoslezském kraji. Betlém je z lipového 
dřeva, má rozlohu 40 metrů čtverečních a v současné době má 
220 vyřezávaných dřevěných postaviček. Zajímavostí je, že sou-
částí betlému je i část hradeckého Červeného zámku se vstupní 
branou. Pokračovali jsme návštěvou barokního zámku v Bruntá-
le a Uhlířského vrchu, jedné z nejmladších vyhaslých sopek u nás. 
Na jejím vrcholu se nachází poutní kostel Panny Marie Pomocné 
z druhé poloviny 18. století, ke kterému vede monumentální lipo-
vá alej z roku 1770. Cestou jsme zhlédli vyřezávanou křížovou ces-
tu, s historií kostela nás pak seznámil pastorační asistent Karel Pe-
schke. Náš výlet obohatil poutavou přednáškou o zajímavostech 
zdejšího regionu bývalý ředitel žimrovické školy Mgr. David Šrom. 
V doslova pohádkové chaloupce manželů Šromových, obklopeni 
nádhernou přírodou, jsme náš výlet zakončili. Společně jsme také 
zavzpomínali na léta, kdy pan David řediteloval a paní Alenka uči-
la v základní škole v Žimrovicích. V podvečer jsme se šťastně vrá-
tili domů plni dojmů a krásných zážitků. Závěrem chci poděkovat 

manželům Šromovým a panu Peschkemu za čas, který nám vě-
novali, Josefu Víchovi za pomoc při organizaci zájezdu a staros-
tovi našeho města Mgr. Patriku Orlíkovi za podporu našeho klubu.

U příležitosti Mezinárodního dne seniorů zavítali v říjnu do našeho 
klubu žáci hradecké ZUŠ Apolenka Víchová a Šimon Bátor a jejich 
učitelé Magdaléna Hrudová a Petr Okénka. Vyslechli jsme nádher-
ný koncert pro flétnu a klavír a na závěr jsme si také společně za-
zpívali. Blíží se závěr roku 2023. Je mou milou povinností poděko-
vat za přízeň v uplynulém roce vedení města Hradec nad Moravicí, 
zastupitelům města a zaměstnancům městského úřadu, panu 
faráři hradecké farnosti, žimrovickým hasičům, manželům Dih-
lovým, dopravci Zdeňku Novotnému, ředitelům Smurffit Kappa 
Ing. Josefu Vrtiškovi a Ing. Kostasu Čanaklisovi, majiteli Štencel 
Transport Ing. Josefu Štenclovi, pedagogům a žákům ZUŠ Hradec 
nad Moravicí, pěveckému sboru Gola, Základní a mateřské škole 
Žimrovice a všem hostům, kteří mezi nás zavítali.

Všem občanům našeho města přeji krásné Vánoce a požehna-
ný, šťastný, ve zdraví prožitý nový rok 2024.

Za klub seniorů Zdeňka Víchová
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doročně začátkem června se děti mohou 
těšit na Noční soutěž v požárním útoku, 
konec ledna pak patří soutěži v disciplíně 
TFA s názvem Bohučovský sněhulák, která 
je pořádána ve spolupráci s městem Hra-
dec nad Moravicí. Tímto bychom chtěli 
vedení města Hradec nad Moravicí, a ze-
jména panu starostovi Mgr. Patriku Orlí-
kovi, poděkovat za podporu a doufáme, 
že i v lednu 2024 se soutěž podaří usku-
tečnit. Kromě tréninků a závodů připra-
vují vedoucí v průběhu roku pro své malé 
svěřence několik dobrodružných výletů, 
zajímavých exkurzí k profesionálním hasi-
čům, letní tábor a sportovní soustředění. 
Své dovednosti malí požárníci rádi před-
vedou také na kulturních akcích a hrdě re-
prezentují náš sbor.

Do svých řad velmi rádi přijmeme nové 
zájemce ve věku od 5 do 15 let, kteří by se 
chtěli stát mladými hasiči. Těšit se může-
te na tým skvělých dětí a pohodových ve-
doucích, spoustu zábavy a sportu, neko-
nečné množství nových zážitků, a hlavně 
kvalitně využitý volný čas mezi svými vrs-
tevníky. Tak neváhejte a napište nám na e-
-mail hasicibohucovice@gmail.com nebo 
na náš facebook.

Lenka Víchová

SOUSTŘEDĚNÍ 
MLÁDEŽE SDH 
KAJLOVEC
V  pátek 27.  10.  2023 jsme se s  dětmi 
z kroužku mladých hasičů sešli v hasičské 
zbrojnici, kde jsme uspořádali trénink. Děti 
si procvičily vázání uzlů, orientaci v mapě, 
poznávání hasičské techniky a topogra-
fických značek. Po tréninku jsme dětem 
nachystali večeři, zahráli si deskové hry 
a z našich připravených míst na spaní jsme 
koukali na film. Ráno, po vydatné snídani, 
jsme se vydali na výšlap po okolí Hradce. 
Cestou jsme děti zkoušeli ze zdravově-
dy, sestavení zdravotních nosítek, značek 
a mnoha dalšího. Soustředění jsme završili 
vydatným obědem v naší hasičárně, který 
připravily naše hasičky, za což jim děkuje-
me. Dětem se toto netradiční týmové sou-
středění velice líbilo.

Robin Hrbáč, SDH Kajlovec

HUSÍ HODY A SVATOMARTINSKÁ ZÁBAVA
Kajlovečtí hasiči uspořádali v pátek 10. 11. 2023 tradiční husí hody. K prodeji připravili 
drůbeží kaldoun, husí stehno se dvěma druhy zelí a knedlíků, husí sádlo, domácí koláče 
a také letošní Svatomartinské víno. Všechny stoly se brzy zaplnily a zákazníci přicháze-
li průběžně až do večerních hodin, kdy program pokračoval Svatomartinskou zábavou 
v hasičském sále, kterou nás provedl DJ Petr Ondřej. Děkujeme všem, kteří se do pří-
prav a průběhu hodů zapojili a také našim hostům a občanům, kteří se jich zúčastnili. 
Již se těšíme na další ročník.

Robin Hrbáč, SDH Kajlovec

Foto David Kotačka

Foto Jiří Hajduk
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA HRADEC NAD MORAVICÍ

ZASAZENÍ PAMÁTEČNÍ LÍPY
Sté výročí založení naší školy připadlo 
oficiálně na září, a úspěšně jsme tak za-
končili řadu akcí, které s touto význam-
nou událostí souvisely. Oslavy jsme za-
vršili slavnostním zasazením lípy dne 
24.  10.  2023. Akci zahájily zpěvem děti 
z  nižšího stupně, výjimečnost události 
svými proslovy podpořili pan ředitel Jiří 
Kupčík a pan starosta Patrik Orlík. Symbo-
lického zasazení stromu se ujal pan ředitel, 
který zároveň vyzval přihlížející, aby přilo-
žili ruku k dílu. V doprovodném programu 
si mohli zájemci vyrobit věnec z podzim-
ních přírodnin a děti se mohly zúčastnit 
tematické soutěžní hry. Jako odměnu do-

staly koláčky, které věnovala cukrárna Ka-
mahaj. O příjemnou atmosféru se posta-
raly členky SRPŠ, které nachystaly drobné 
občerstvení. Všem, kteří se podíleli na pří-
pravě slavnostního odpoledne patří vel-
ké poděkování. Výročí nám nabízí nejen 
ohlédnutí za minulostí, ale zároveň nás 
vede k zamyšlení, kam škola bude smě-
řovat a jak bude připravovat budoucí ge-
nerace na výzvy, které je čekají. Popřej-
me proto naší krásné škole, aby každý krok 
vpřed byl plný úspěchů, a žákům školy, 
aby v sobě našli odvahu roztáhnout křídla 
a vylétnout za svými sny.

Lenka Mainušová

POHÁDKA, ROBOTI A DUŠIČKY
Naši deváťáci se každý týden věnují dě-
tem z mateřské školky, kde nejen čtou dě-
tem pohádky, ale připravují pro ně i řadu 
dalších aktivit. V rámci polytechnické vý-
uky připravili deváťáci pro děti pohádku 
O Červené karkulce. Společně vytvořili 
loutky, takže si děti mohly procvičit zruč-
nost v kreslení, stříhání a lepení, a záro-
veň si užít zábavný a vzdělávající proces. 
Samotné divadlo pak bylo magickým oka-
mžikem. Naši deváťáci zahráli pohádku 
s loutkami tak dojemně, že děti z mateř-
ské školky byly pohlceny dějem, sledova-
ly každý moment a pozorně naslouchaly 
příběhu. Tato vzájemná interakce a sdílení 
radosti z umění byly pro všechny nezapo-

menutelným zážitkem. Další týden byl za-
měřen na robotiku. Děti ze školky se moh-
ly seznámit s moderní technologií a roboty 
si také samy vyzkoušet. Následující týden 
se děti seznámily s tradicí Dušiček. Spo-
lečně se zamyslely nad tím, proč je toto 
období tak důležité a proč si ho každý rok 
připomínáme. Na závěr jsme si společ-
ně vytvořili krásné svíčky z přírodnin, kte-
ré si děti mohly odnést domů. Spolupráce 
dětí různých věkových skupin je vždy vel-
mi inspirující a už se těšíme na další po-
dobná setkání.

Ing. Katarína Čermáková 
a Mgr. Monika Halšková

ZÁŽITEK PLNÝ MAGIE
Když podzim přichází do Bradavic, není 
to jen období padajícího listí a chladnější-
ho počasí. Je to také doba, kdy se do ško-
ly vkrádá kouzelná atmosféra, plná zá-
had a čar. A právě v tomto duchu jsme 
se rozhodli spojit síly s družinou a uspo-
řádat nezapomenutelný den plný magie 
pro děti devátých a prvních tříd. Samotná 
akce probíhala 25. října a byla plná zábavy 
a vzrušení. Deváťáci, kteří se v této chví-
li stali staršími čaroději z Bradavic, prová-
děli své mladší kolegy a kolegyně jednot-
livými stanovišti. Společně prošli stezku 
odvahy, zasadili magickou rostlinu man-
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dragoru, vyzkoušeli si zaklínadla, objevi-
li tajemství kouzel barev a užili si mnoho 
dalších aktivit. Celé odpoledne bylo plné 
her, smíchu a  nezapomenutelných zá-
žitků. Bylo to skvělé spojení mezi třídami 
a krásná příležitost pro naše žáky prožít 
kouzelný den. Děkujeme všem, kteří se na 
akci podíleli a doufáme, že toto společné 
odpoledne se stane každoroční tradicí.

Ing. Katarína Čermáková

INSPIRACE PRO BUDOUCNOST
Dne 18. a 19. října se žáci devátého roč-
níku vydali do víceúčelové haly v Opavě 

na akci, která jim otevřela nové perspekti-
vy. Veletrh povolání v Opavě žákům před-
stavil 36 středních škol a více než 50 za-
městnavatelů z  Opavy a  okolí. Střední 
školy děti detailně seznámily s nabízený-
mi obory a možnostmi studia, zatímco 
firmy jim ukázaly různé profesní příleži-
tosti. Naši žáci se do této události zapojili 
s nadšením. U jednotlivých stánků si moh-
li vyzkoušet své dovednosti a zručnost, 
navázat kontakty s budoucími spolužáky 
a pracovníky firem a získat komplexní pře-
hled o možnostech, které mají k dispozici. 
Veletrh povolání se tak stal zdrojem inspi-

race a klíčovým momentem na cestě k je-
jich budoucnosti.

Ing. Katarína Čermáková

ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA ŽIMROVICE
SPOLEČNÉ SPORTOVNÍ ODPOLEDNE 
V pátek 13. 9. 2023 strávily děti ze školní družiny sportovní odpo-
ledne společně s dětmi ze školní družiny z Hradce nad Moravi-
cí. Akce se nesla v duchu stmelení kolektivů a nových přátelství. 
Děti z Hradce obdivovaly naše nové školní hřiště a také velikost 
a členitost školní zahrady. Připravené aktivity byly pro děti velmi 
zábavné. Malá sladká odměna byla třešničkou na dortu na konci 
společného odpoledne.

INOVATIVNÍ 
VZDĚLÁVÁNÍ
Naše základní i  mateřská 
škola se v letošním roce ak-
tivně podílí na projektu na-
zvaném Inovativní vzdělá-
vání v ZŠ a MŠ Žimrovice. 
V rámci environmentální vý-
chovy se děti mateřské ško-
ly, oddělení Včeliček, vzděláva-
ly v přírodě nedaleko Hradce nad 
Moravicí. Využívaly prožitkové učení 
s podzimní tematikou. Nové znalosti a zkušenosti jistě budou pří-
nosem pro další vzdělávání nejen v tomto školním roce.

ZŠ a MŠ Žimrovice

Na podzim jsme 
pro naše děti 
zorganizovali také 
drakiádu, zábavný 
halloweenský 
den a již třetí 
ročník oblíbené 
akce Dýňování 
a uspávání skřítků.

ŠKOLSTVÍ
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MATEŘSKÁ ŠKOLA HRADEC NAD MORAVICÍ

BRAMBORIÁDA
Na školní zahradě mateřské školy v Hradci 
nad Moravicí jsme dne 4. 10. 2023 uspořá-
dali akci nazvanou Bramboriáda. Pro děti 
bylo připraveno mnoho aktivit, skákaly 
v pytli, házely bramborem na cíl, zdoláva-
ly chůzi po vyvýšené rovině a další. Nej-
větší zábavu si děti užily při hledání pade-
sáti brambor, které byly pečlivě zahrabány 
v pískovišti. Slunečné odpoledne si užili 
také rodiče a prarodiče, kteří tvořili pana 
Brambůrka nebo paní Bramborovou. Ce-
lou bramborovou rodinu můžete vidět za 
okny při vstupu do mateřské školy. Všem 
rodičům děkujeme za velkou účast a za 
napečené dobroty.

MŠ Hradec nad Moravicí

DNY SPLNĚNÝCH PŘÁNÍ
Letos jsme si užili krásné a dlouhé babí 
léto. To nám ale znemožnilo věnovat se 
zimním tématům, proto jsme se rozhod-
li udělat dětem radost a prožít společně 
dva týdny nevšedních zážitků. Uspořáda-
li jsme anketu, abychom zjistili, co se dě-
tem líbí a jaká jsou jejich přání. Na první 

týden nevšedních zážitků si děti vybraly 
den strávený s Elsou, kamarády z Tlapko-
vé patroly, Titanikem a koníky. V druhém 
týdnu následoval den s kočičkami, dok-
torkou Plyšákovou, auty a dinosaury. Celé 
dva týdny jsme završili sladkou tečkou – 
dnem s čokoládou. Tematické zážitkové 
dny měly u dětí velký úspěch a z nevšed-
ních aktivit byly doslova nadšené.

MŠ Bohučovice

BABIČKY Z NAŠÍ VESNIČKY
Podzim s sebou přináší rozporuplné poci-
ty. Ubývá sluníčka a bezstarostných dnů 
strávených venku. Najednou nevadí, že 
ležíme pod dekou a díváme se na pohád-
ky nebo hrajeme společenské hry. S dětmi 
však každý den na procházce naší vesnicí 
vídáme babičky, jak i přes nepřízeň poča-
sí pracují na zahrádkách, starají se o vše 
možné, hlídají vnoučata atd. Proto jsme 
se rozhodli, že i letos naše babičky u příle-
žitosti Mezinárodního dne seniorů navští-
víme. Chceme, aby měly radost a věděly, 
že na ně myslíme, stejně jako ony myslí na 
nás. „Babi? Vezmeš mě po O?“ Kdo mys-

líte, že slýchá tuto větu snad nejčastěji… 
Našim babičkám jsme zazpívali písničky, 
donesli kytičku a andílka pro štěstí, aby je 
chránil a dával na ně pozor, protože jsme 
moc rádi, že je máme.

MŠ Jakubčovice

PRARODIČE VE ŠKOLCE
Na začátku října pozvaly děti do školky 
všechny své dědečky a babičky, aby spo-
lečně oslavili den seniorů. Na stejný den 
jsme připravili také Bramboriádu a všichni 
se zapojili do tvoření a dalších aktivit. Pra-
rodiče si mohli vyzkoušet, jak vypadá den 
ve školce a plnili nejrůznější úkoly v cent-
rech aktivit. Společně s dětmi také tvořili 
bramborové skřítky nebo razítka z bram-
bor. Nakonec jim děti připravily občers-
tvení - usadily své prarodiče ke stolečku 
a roznášely jim dobrůtky, kávu a čaj, aby 
si svůj svátek řádně užili. Celé dopoled-
ne jsme zakončili společným pobytem na 
školní zahradě.

MŠ Kajlovec

AŤ VÁM STÁLE CHUTNÁ
Každé období lidského života potřebuje 
správnou výživu. Mimořádný význam má 
však v dětském věku, kdy hraje podstat-
nou roli v růstu a v prevenci. Důležité je ne-
jen množství jídla, ale zároveň jeho kvalita. 
Pro rostoucí organismus je vážným ne-
bezpečím každá forma nesprávné výži-
vy. Může se jednat o nedostatečný přísun 
energie a nedostatek důležitých složek vý-
živy. „Jídlo je energie, proto musíme jíst víc 
toho, co je přírodní,“ jak řekl Ralph Smart, 
psycholog a spisovatel.
Co vše vaříme v naší školní jídelně, a jak 
pečlivě vybíráme kvalitní suroviny, bylo 
již zmíněno hodněkrát. Stále zařazuje-
me do jídelníčků tematické dny, na pod-
zim to byla česká a slovenská kuchyně.  

ŠKOLSTVÍ
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Poprvé jsme  také „oslavili“ Mezinárodní 
den kuchařů, který připadá na 20. října, 
kdy jsme připravili oblíbenou svíčkovou na 
smetaně. Paní kuchařky dostaly od všech 
škol a školek pochvaly, dárečky v podobě 
zlaté vařečky, obrázky, kytičky apod. Moc 
je to potěšilo. V listopadu jsme připravova-
li tematické menu k Dušičkám, a jako kaž-
dý rok nechybělo tradiční svatomartinské 
menu (kachní prsa, červené zelí a selský 
knedlík) a na snídani svatomartinský ko-
láček. Prosinec je plný příprav na Vánoce 
a adventní trhy. 
Letošní rok samozřejmě opět zakončíme 
slavnostním vánočním stolováním. Ze 
školní jídelny přejeme všem, ať vám stá-
le chutná!

Tým školní jídelny

CÍRKEVNÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLA SVATÉ LUDMILY
POP-ART VE ŠKOLE
Pop-art je umělecký směr 50. a 60. let 
20. století. S tím se na podzim v rámci ho-
din výtvarné výchovy seznámili žáci 6., 7. 
a 8. třídy. Vyzkoušeli si sériové řazení jed-
noduchého motivu ve stylu jednoho z nej-
známějších pop-artových umělců Andyho 
Warhola, a také tvorbu 3D bublin s tex-
ty a jejich následné spojení s žánrem ko-
miksu. Dále se žáci inspirovali hravým 
stylem Keitha Harringa a jeho postava-
mi. Po vzoru Roye Lichtensteina si pak na 
portrétech osobností dané doby vyzkou-
šeli imitovat techniku sítotisku. Jak se žá-
kům práce zdařila si můžete prohlédnout 
na naší malé výstavě ve škole.

MgA. Martina Němcová

ADAPTAČNÍ KURZ 6. TŘÍDY
Jistě je vám známo, že se naše škola sklá-
dá ze dvou – v Hradci nad Moravicí, kde je 
vyučován 1.–9. ročník, a pobočky v Opa-
vě, kde je vyučován 1.–5. ročník. Na začát-
ku 6. třídy se žáci z obou budov setkají ve 
škole v Hradci nad Moravicí. Noví žáci ale 
přicházejí i z jiných míst. Jako škola chce-

me posilovat vzájemné pouto mezi dět-
mi a vychovávat je i ve vztazích jedno-
ho k druhému. Proto na začátku každého 
školního roku pořádáme adaptační kurz, 
který se letos konal na chatě Orlí hnízdo 
v Beskydech. Zaměřili jsme se na aktivity 
orientované na navazování vztahů, vzá-
jemné poznání a také sebepoznání. Znač-
ný rozměr zaujímá také budování vztahů 
mezi žáky a pedagogy. Adaptační kurz je 
příležitost, kdy se můžeme poznat i v ji-
ném prostředí, než ve školní budově, a ze 
které můžeme čerpat pozitivní zážitky při 
různých pedagogických výzvách nového 
školního roku. Tímto chci poděkovat ve-
dení školy za podporu při realizaci adap-
tačního kurzu, kolegům za pomoc a spo-
lutvoření třídního klimatu a žákům a jejich 
rodičům za aktivní přístup k této akci.

Mgr. Jan Vícha

ZŮSTÁVAT PO ŠKOLE DĚTI BAVÍ
Na konci září, a posléze i v říjnu, uspořáda-

la naše školní družina velmi oblíbenou od-
polední akci Družina je po škole. Pro žáky 
1. stupně byl v době od 16 do 20.30 hodin 
přichystán program zahrnující hry a pohy-
bové aktivity na školní zahradě, kreativní 
dílničky tematicky spjaté s ročním obdo-
bím a nechyběla dětmi oblíbená strašidel-
ná noční hra. Na přípravě a realizaci pro-
gramu se kromě vychovatelů podíleli i žáci 
2. stupně.

MgA. Martina Němcová
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ORIENTAČNÍ DNY 9. TŘÍDY
Do diecézního střediska mládeže ve Staré 
Vsi nad Ondřejnicí jsme odjížděli s napja-
tým očekáváním. Mladí animátoři a sym-
patický kněz Jakub Štefík nás mile přivíta-
li a ubytovali v „kupéčkách“ vagónu, který 
je velkou atrakcí. Naši animátoři byli skvělí 
a vždy s nimi byla sranda. Hráli jsme s nimi 

spoustu her, při kterých nebyla o zábavu 
nouze. Čas her byl vždy vystřídán chvíle-
mi přednášek a zamyšlením nad sebou 
samým a volbou povolání, což nás letos 
čeká. Moc jsme si pobyt užili a rádi se zase 
někdy vrátíme.

Matouš Demel, 9. třída

VÁNOČNÍ ZAMYŠLENÍ
Jedna televizní reklama začíná slovy: „Vá-
noce jsou o pohodě, o cukroví a o dár-
cích…!“ Tři symboly Vánoc. Pohoda, cuk-
roví, dárky. Můžeme si položit otázku, zda 
jsou pro nás Vánoce opravdovou poho-
dou nebo spíše shonem, stresem či jsme 
nervózní z toho, že nestihneme všechno 
uklidit, nakoupit, napéct, nazdobit apod.?
Trochu nám zmizela podstata slavení Vá-
noc. Přivykli jsme si konzumnímu způsobu 
slavení. Přitom stačí tak málo. Na chvíli se 
zastavit, vypnout, zajít do kostela, poklonit 
se u jesliček. Možná si potom uvědomíme, 
o čem ve skutečnosti Vánoce jsou. A zaži-
jeme opravdovou pohodu a radost. Ne-
bojme se toho. Nenechme si vzít pravou 
podstatu Vánoc. Pěkné svátky!

Mgr. Antonín Hennig

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA
KONCERT A VÝSTAVA 
VE VÍTKOVĚ
V úterý 7. 11. 2023 se konal Slavnostní kon-
cert učitelů a žáků ke příležitosti 70 let za-
ložení ZUŠ Vítkov. Hradeckou „zušku“ re-
prezentovalo žákovské akordeonové duo 
ve složení Alena Kadlubiecová a Karolína 
Volná, které procítěně zahrálo velmi pou-
tavé argentinské tango Astora Piazzolly 
- Adios Nonino. Z řad učitelů zastupova-
la naši školu výtvarnice Iveta Kovalíková 
s velkoformátovými obrazy na plátně s ná-
zvem Souznění, zpracované na přírodní 
motivy kombinovanou výtvarnou techni-
kou. Návštěvníky obrazy nadchly svou ba-
revností a harmonií a vystaveny budou do 
konce kalendářního roku v prostorách Zá-
kladní umělecké školy ve Vítkově.

Marta Scholzová

SPOLEČENSKÝ VEČER 
LIONS CLUBU
Ve společenském sále Babinec se v pá-
tek 10. 11. 2023 sešli zástupci jedné z nej-
větších mezinárodních humanitárních or-
ganizací Lions Club. Opavskou pobočku 
zastupuje prezidentka Květoslava Dybow-
iczová a viceprezidentka Mgr. Darja Ma-
rečková. Právě díky jejímu pozvání mohla 
část členů Akordeon bandu (Radim Kubá-
nek - cachon, Karolína Volná, Alena Kadlu-
biecová a Marta Scholzová - akordeony) 
představit nový repertoár, např. skladbu 

soudobé skladatelky Markéty Laštovičko-
vé či známou melodii z filmu Babylon. Gu-
vernér Lions Clubu složil našemu hudeb-
nímu vystoupení velkou poklonu a oslovil 
mladé muzikanty s nabídkou dalšího vy-
stoupení. Lions Club se více než 80 let vě-
nuje pomoci potřebným lidem po celém 
světě, v posledních letech se nejvíce sou-
středí na prevenci a léčbu onemocnění 
zraku.

Marta Scholzová

MÚZY ILJI HURNÍKA
O víkendu 11.–12. 11. 2023 se uskutečnil 
v ZUŠ Ostrava-Zábřeh 11. ročník soutěž-
ní přehlídky Múzy Ilji Hurníka. V přehlídce 
soutěžilo více než 260 výtvarných pra-
cí a zúčastnilo se jí 103 hudebníků z 16 

škol. Výtvarné téma znělo Inspirace umě-
ním 20. a 21.století. Naši žáci výtvarné-
ho oboru se inspirovali dílem Paula Klee-
ho a netradičními výtvarnými technikami, 
za které Karolína Bátorová, Julie Hutníko-
vá a Julie Křempková získaly zlatá pásma, 
a František Michal Bilík, Tereza Binarová, 
Adéla Hložková, Nela Kotíková a Ema Wid-
halmová získali stříbrná pásma. V hudeb-
ní části soutěžní přehlídky talentů si Lukáš 
Bátor odnesl zlaté pásmo ve hře na klavír 
a v sólovém zpěvu byl oceněn zlatým pás-
mem a zvláštní cenou za poutavé ztvár-

Příspěvky, které se do tohoto vydání 
Hradeckých novin nevešly, najdete na 
www.muhradec.cz v záložce Co se do 
novin nevešlo.

ŠKOLSTVÍ
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nění. Začínající a nadějná zpěvačka Tereza 
Zámečníková, jejíž hlas zazářil nad ostat-
ními, si rovněž z přehlídky odnesla zlaté 
pásmo. Gratulujeme všem žákům i učite-
lům Ivetě Kovalíková, Olze Golhové a Pet-
ru Okénkovi k úžasným výsledkům! Všem 
oceněným žákům děkujeme za reprezen-
taci ZUŠ Hradec nad Moravicí.

Iveta Kovalíková a Petr Okénka

KRESLÍŘ ROKU
Žáci výtvarného oboru Veronika Horáč-
ková a Petr Vilášek se dne 13. 11. 2023 zú-
častnili skvělé akce Kreslíř roku, která se 
konala v Galerii Plato v Ostravě Výtvarní-
kům děkuji za spoustu zážitků a přeji mno-
ho úspěchů v jejich tvorbě.

Iveta Kovalíková

STARÉ ODRŮDY JABLONÍ
Co si můžeme pod tímto označením představit? Jedná se o od-
růdy, které se z nejrůznějších důvodů pěstují v omezeném roz-
sahu. Jejich pozitivní vlastnosti, např. odolnost vůči chorobám, 
aroma nebo specifickou chuť, už prověřil čas. Můžeme se s nimi 
setkat na větších zahradách, popř. ve volné krajině. Jsou to hlav-
ně vyšší stromy (polokmeny, čtvrtkmeny) nebo volně rostoucí 
zákrsky. Díky své velikosti mohou poskytovat příjemný stín v hor-
kých dnech.

Podívejme se trochu do historie. Původ v podstatě všech odrůd 
jabloní je v jediném botanickém druhu, a to v jabloni Sieversově, 
původem ze střední Asie. Za nejstarší dochovanou odrůdu, kte-
rou můžeme pěstovat i v současné době, bývá považováno Api 
hvězdicovité, které znali už staří Řekové. Z odrůd, které jsou nato-
lik kvalitní, že se mohou srovnávat s odrůdami moderními, je zřej-
mě nejstaršího původu Kožená reneta zimní, která byla známá už 
ve 12. století. Dále můžeme zmínit odrůdu Ribstonské ze 17. sto-
letí (předek Coxovy renety). Z českých odrůd jmenujme alespoň 
Panenské a Míšenské ze 17. století a Holovouský malináč z 18. stol. 
Z dalších odrůd se jedná například o Bernské růžové (švýcarská 

odrůda z r. 1888), Boskoopské (Ho-
landsko před 150 lety), Grávštýnské 
(Německo 18. stol.), Lord Lambourne 
(Anglie 1921), Ontario (Kanada 1820), 
Sudetská reneta (severní Morava 19. 
stol.), Vilémovo (Německo 1884) aj.

Možná jste si položili otázku, co je lepší, jestli staré nebo nové od-
růdy. Na to se nedá jednoznačně odpovědět. Faktorů, které mo-
hou ovlivnit výsledné hodnocení je poměrně mnoho – poloha, 
kvalita půdy, použitá podnož, stáří stromu, intenzita pěstování… 
I když v současné době lidé dávají přednost moderním odrůdám, 
kvůli jejich chuťovým vlastnostem a dobré skladovatelnosti, i sta-
ré odrůdy mají u pěstitelů své nezastupitelné místo.

ZO ČZS Jakubčovice uskuteční v místním kulturním domě na 
podzim 2024 výstavu zaměřenou na jádroviny. Zde budete moci 
zhlédnout a ochutnat mnohé odrůdy, staré i moderní, a udělat si 
tak sami vlastní názor.

Za ZO ČZS Jakubčovice Ing. Pavel Vícha

VÁNOČNÍ PRODEJ KAPRŮ
Prodej ryb bude probíhat ve dnech

21.–22. 12. 2023
od 8.00 do 17.00 h

a 23. 12. 2023
od 8.00 h do vyprodání zásob.
V nabídce bude také amur, pstruh duhový, 
pstruh lososový, jeseter a další druhy ryb dle aktuální dostupnosti.

Těšíme se
na vaši návštěvu.

Více informací najdete 
na www.ryby-opava.cz

nebo na vývěsce v prodejně na ulici 
Opavská 213, Hradec nad Moravicí.

Ryby není nutné předem objednávat. 
Zpracování ryb provedeme 

na přání zákazníka na prodejně.

ŠKOLSTVÍ / OKÉNKO DO ZAHRADY
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ZPÁTKY DO ŠKOLNÍCH LAVIC
POČÁTKY ŠKOLSTVÍ V DOMORADOVICÍCH 
A NEPŘETRŽITÉ VYUČOVÁNÍ (1815–1977)
Počátky školství v Domoradovicích můžeme najít mezi léty 1815 
až 1819, kdy si obec Domoradovice, jako první z 13 poddanských 
vesnic hradeckého panství Lichnovských, zřídila vlastní školu. 
Škola se nacházela ve zchátralé dřevěné budově, v kronice psá-
no boudě, stojící pod současnou kaplí. Místními byla nazývána 
pastýrna či pastouška. Prostor učebny s malou světničkou pro 
učitele nebyly útulné. Zmíněna je plíseň, podlaha z udusané hlí-
ny, otevřený komín či prkenné stěny.
Docházka nebyla povinná a počet žáků závisel na dobrovolnosti 
rodičů a polních pracích. Učitel vzdělával okolo třiceti žáků, nedo-
stával pevný plat a byl odkázán na odměnu a pomoc od rodičů, 
obvykle ve formě pšenice, ječmene, brambor a 10 krejcarů mě-
síčně na žáka. Vrchnost učiteli dovolila pást v lese dobytek, sušit 
seno a těžit dřevo pro vytopení školy. Prvním učitelem byl vyslou-
žilý voják z napoleonských válek Tomáš Petrovský (1815–1835), na 
něhož až do roku 1865 navázal jeho syn František (1835–1865). 
Následovalo období, kdy se během sedmnácti let vystřídalo 
8 učitelů. Stabilitu škola dostala až s příchodem Jana Böhma 
(1882–1919), bratrance a jmenovce známého faráře z Hrabyně. 
Stal se hlavním propagátorem stavby nové školy, ale narážel na 
obavy zastupitelů a radních z vysokého zadlužení. Patovou si-
tuaci s rizikem odchodu respektovaného učitele vyřešil pan Jo-
sef Strak z č. 13, který pro stavbu přislíbil 1 000 zl. Další subvence 
1 700 zl byla schválena zemským sněmem.
Zdrojem problémů se překvapivě stal výběr místa výstavby nové 
školy. Vztahy ke školství, politika, vztahy mezi vesničany a závist 
hrály v jednání o místě stavby velkou roli, a nakonec stály i funk-
ci starostu a radního. Za křivé obvinění dokonce odsuzoval ves-
ničany i soud.
Konečné odsouhlasení padlo pro pole rolníka Urbánka, kde se 
také začalo na jaře 1893 stavět. Dne 21. 10. 1893 se tak v nové 
škole začalo vyučovat náboženství, čtení, psaní a počty. Učilo 
se česky, německy pouze odpoledne pro žáky z Filipovic. Pan 
Böhm řídil školu až do 31. 8. 1919, kdy odešel po 37 letech do dů-
chodu. U domoradovických si získal respekt, autoritu, obdiv. Za-
sloužil se o unikát, kdy v letech germanizace docházelo v Domo-
radovicích k opačnému efektu – asimilaci německých rodin se 
starousedlíky.
V období první republiky se opět řídící ve funkci velice střídali. Je-
dinou výjimkou bylo téměř osmileté působení Jana Táborského 
(1929–1937). Dobu charakterizoval vztah a hrdost k republice, 
T. G. Masarykovi, češství a k menšinovým českým školám v Melči 
a Filipovicích. Kromě učitele docházel do školy také učitel nábo-
ženství a učitel ženských ručních prací a domácí nauky.
Jediným rokem bez záznamů je v kronikách školní rok 1937/1938. 
Další dobu nastínil nadpis ze 7. 11. 1938 v překladu „Převzato“ s ra-
zítkem školy s říšskou orlicí nacistického Německa a s podpisem 
dosazeného řídícího a první odstavec: „Po 20letých bojích su-
detského obyvatelstva o svou svobodu se to povedlo v říjnu roku 
1938 našemu vůdci Adolfu Hitlerovi. Sudetští Němci byli osvobo-
zeni od útlaku Čechů. První německé vojsko vstoupilo 8. 10. do su-
detské oblasti, do našeho okresu dorazili 10. 10. 1938. Německé 
vojáky všude vítalo rozjásané obyvatelstvo. Činem našeho vůd-
ce byla sudetská oblast znovu sjednocena s naší německou ot-
činou a to bez krveprolití.“
Začátkem protektorátu byla funkce řídícího učitele obsazována 
německými muži, kteří však byli povoláváni na frontu. Následova-

lo obsazování žen. Vyučovalo se německy, nicméně již v roce 1941 
se s povolením přešlo na češtinu. Pan učitel Hubert Grim (1943–
1945), po povolávacím rozkazu do československé armády učitel 
v Melči a výtvarník, dokonce již psal i kroniku česky.
Poválečná vděčná osvobozenecká léta s návraty k postojům prv-
ní republiky pomalu střídal vliv komunismu. Měnil se náhled, po-
stoje, zvyky, kroužky, výchova, hrdinové, svátky, vyučovací me-
tody, předměty.
Uvolnění nastalo až v polovině 60. let, kdy jako řídící učitelka na-
stoupila rodačka a absolventka místní školy Eliška Zajuncová 
(1964–1967). Paní Zajuncovou, stejně jako poslední ubytovanou 
ředitelku ve škole paní Emílii Klegovou (1967–1973), za obrovské-
ho potlesku a poděkování domoradovičtí osobně na akci přivítali.
Bohužel pouze už jen vzpomínka byla věnována Drahoslavě Janko-
vé (1973–1977), která v roce 1977 musela jednu z posledních jed-
notřídek v okrese uzavřít z důvodů restrukturalizace obcí a školství.

MATEŘSKÁ A INTEGROVANÁ ZÁKLADNÍ ŠKOLA 
(1973–2003)
Po uvolnění bytu ředitele, zároveň s plněním plánů vládnoucí 
strany k vytvoření předškolní výchovy na vesnicích a s požadav-
kem místních občanů, byla za jejich podpory vybudována pří-
stavba a vnitřní rekonstrukce pro provoz mateřské školy. Slav-
nostní otevření bylo 1. 2. 1973. Tímto dnem se také poprvé začala 
vydávat pro žáky strava v nově vybudované kuchyni a jídelně. 
Celou rekonstrukci, včetně vnitřního vybavení od poloviny roku 
1972 řídila dvojice Alice Klobásová/Kohlerová (1972–1975) a Věra 
Svobodová/Straková (1972–1975). V roce 1977 se učebna školy 
upravila na tělocvičnu. Vše pod vedením nejdéle sloužící ředitel-
ky školky paní Jaroslavy Fleischerové (1975–1992).
Začátkem 90. let se počet žáků v mateřské škole snížil natolik, že 
existovalo riziko uzavření. Jana Lišková (1992–1994) ještě samo-
statnou správu školky udržela, nicméně školní rok 1994/1995 byl 
již veden mateřskou školkou z Hradce. V roce 1995 vedení města 
Hradce, ve snaze školství v Domoradovicích zachránit, přistoupi-
lo k pedagogickému experimentu integrované základní a mateř-
ské školy. Obnovení a následné řízení školy vedly až do roku 2001 
Sylva Obrtelová a Anna Poledníková (1995– 2001). Malý počet 
místních žáků vyžadoval nábor z okolních vesnic, povolení mi-
nisterstva školství k udělení výjimek a financování kryté z měst-
ského rozpočtu. Náklady na žáka v Domoradovicích tak byly ně-
kolikanásobně vyšší, než v okolních školách. V roce 2003 již byla 
situace neudržitelná. Z legislativních i ekonomických důvodů 
byla ředitelka školy Lenka Marošová (2001–2003) nucena pro-
voz školy ukončit.
Mezi léty 2003–2020 byla budova školy využita pro depozitář 
městského muzea, prodej potravin, cvičení aerobiku, tréninky 
stolních tenistů, knihovnu či občasné společenské akce. V roce 
2020 schválilo zastupitelstvo města prodej budovy školy součas-
nému majiteli, který přestavěl budovu do formy bytového domu. 
Po 130 letech, téměř na den přesně, tak budova začala sloužit jiné 
než původní potřebě.
Bohužel, není zde prostor jmenovat a poděkovat všem osob-
nostem školy, od technických pracovníků, přes pedagogy, až po 
řídící pracovníky, politiky, podporovatele, sponzory. Všichni za-
nechali v Domoradovicích nesmazatelnou stopu, a jejich jméno 
bude navždy trvalou součástí nejen veřejně přístupných histo-
rických odkazů, ale také našich krásných oživených vzpomínek. 
Děkujeme za to!

Ing. Ladislav Kříž

HISTORIE
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ROZHOVOR S HRADECKÝM FARÁŘEM MARTINEM KIERASEM

S P. Mgr. Martinem Kierasem jsme se se-
šli v krásném dušičkovém čase na faře. 
Zrovna se vrátil z ranní mše v kapli sv. Ja-
kuba. „Proč si vlastně chcete se mnou po-
vídat?“ zeptal se. „Protože jste osobnost, 
které lidé důvěřují a mají vás rádi,“ odpo-
vídáme. „Nepřehánějte…“ odvětil s úsmě-
vem. Uvařil nám kávu a naservíroval dort 
se slovy: „Ten je od nejšikovnější cukrářky 
na světě, z Radzionkowa,“ zmínil své rodné 
město. A tím začal náš rozhovor.

Narodil jste se v Polsku, kde jste také 
vystudoval. Jak dlouho jste již na 
Opavsku?
Pocházím z krásného slezského města 
Radzionków, kde jsem strávil dětství, ab-
solvoval základní školu a gymnázium. Po 
maturitě jsem vstoupil do kněžského se-
mináře a vystudoval Teologickou fakultu 
Slezské univerzity v Katovicích. Po vysoké 
škole jsem nastoupil jako jáhen ve Fren-
štátě pod Radhoštěm. Začal jsem se zdo-
konalovat v českém jazyce a seznamovat 
se s českou kulturou, kterou jsem si za-
miloval. V roce 2004 jsem byl vysvěcen 
na kněze a začal jsem působit jako kap-
lan v opavské konkatedrále. Následovalo 
krásných devět let ve farnosti ve Slavko-
vě u Opavy a teď jsem již devátým rokem 
duchovním správcem hradecké farnosti. 
Takže na Opavsku působím již 20 let, mám 
ho rád a považuji ho za svůj domov.

Vyrůstal jste ve věřící rodině?
Ano, ale nemusí to být vždy podmínkou. 
Znám i  kněze, kteří mají nevěřící rodiče. 
Já jsem měl to štěstí, že celá moje rodina 
byla vždy s církví spojena. V Radzionkowě, 
kde jsem vyrůstal, byl bohatý církevní život, 

všechny společenské záležitosti se točily 
kolem kostela. Můj strýc byl farářem, potom 
také bratranec. Já jsem v pořadí již 13. kněz 
v rodině. Bratr mé babičky, můj prastrýc, byl 
dokonce mučedník za druhé světové války 
na Volyni. Takže ano, byl jsem vychováván 
ve víře a toto prostředí bylo pro mě zcela 
přirozené. Ostatně z Radzionkowa pochá-
zí 24 v současnosti žijících kněží.

Takže do kostela jste chodil 
odmalička?
Tatínek byl varhaník a už jako malý jsem 
s ním chodil do kostela na mše. Byl to moc 
pěkný život, měl jsem krásné dětství, ale 
souviselo s tím i hodně práce. Velká far-
nost, kostel pořád plný, v neděli bylo i ně-
kolik mší za sebou.

A kdy jste se do církevního života 
zapojil aktivně?
Když mi bylo devět let, byla v našem měs-
tě zřízena nová farnost sv. Stanislava. Táta 
tam hrál na mši a já jsem byl s ním. Při od-
chodu mě zastavil pan farář a zeptal se: 
„Ty, mladý, nechtěl bys k nám jít sloužit? 
Chybí nám tu ministranti.“ A tak to zača-
lo. Dostal jsem albu a po měsíci jsem už 
byl starším ministrantem. Po roce, když 
se skupina ministrantů rozrostla, jsem se 
vrátil do své rodné farnosti sv. Vojtěcha. 
Bylo nás tam skoro 120 ministrantů. A léta 
plynula. Byla to nádherná, radostná doba. 
Stal jsem se prvním animátorem minist-
rantů, pak varhaníkem.

To už jste si přál stát se katolickým 
knězem?
Když jsem začal dospívat, ještě jsem ne-
věděl, co budu v životě chtít dělat. Jestli 
se třeba nebudu dál věnovat hudbě, pro-
tože sám jsem hrál na varhany. Ale jakmi-
le jsem nastoupil do semináře a na fakultu, 
bohosloví mě ještě více vtáhlo. Studium 
teologie trvá šest let, což je docela dlouhá 
doba k přemýšlení a rozhodování, zda na 
této cestě setrvat.

A vy jste setrval?
Ano, ale člověk nikdy neví, proč to tak je. 
V ročníku nás začínalo 48 a z toho je nás 
15 kněží. Ostatní postupně odešli a zvoli-
li si jinou profesi.

Jaký byl život v semináři 
a na studiích?
Na tuto dobu rád vzpomínám. Bylo to na-
plňující období, přednášeli nám profesoři 
z celého světa. Katovice jsou velké město, 
plné krásného kulturního dění. Prostře-

dí církve je velmi pestré, měl jsem mož-
nost se rozvíjet i mimo fakultu a seminář, 
hrát na varhany v katedrále, dirigovat sbor, 
cestovat na sympozia… byla to krásná a in-
spirující léta.

Jste průvodce duchovním životem – 
to obsahuje být psychologem, 
učitelem, kazatelem… Jak se to dá 
zvládnout?
Proto je ta šestiletá příprava. Abyste mohl 
dobře sloužit druhému, musíte se na to 
připravit. Udělat si jasno sám v sobě, na-
stavit si určité mantinely a ty potom do-
držovat. Což, jak to v  životě bývá, není 
jednoduché.

Přesto, není té práce na jednoho 
někdy až příliš?
Kromě pastorační práce jsem také eko-
nomem, manažerem, stavitelem, uklíze-
čem… (smích). Práce je pořád hodně, ale 
já nespoléhám vždy jen na sebe. Za mnou 
stojí Bůh, a když všechno nezvládnu, po-
prosím: „Postarej se.“ A to pak funguje. 
Jsem také vděčný za všechny, kteří po-
máhají ve farnosti. Není jich málo a díky 
tomu vše lépe funguje.

Umíte relaxovat?
Člověk musí vědět, kdy má vypnout. 
Já třeba potřebuji svůj den ticha, zmizím 
někam do přírody nebo čtu knížku a s ni-
kým nekomunikuji. Když jsem sám a v kli-
du, také se mi dobře tvoří.

Jaký je dobrý kněz?
Klíčové pro dobrého kněze je, aby měl rád 
lidi a rád se s nimi setkával. To vás musí ba-
vit. Práce kněze je rozmanitá, protože se 
s lidmi setkáváte u různých životních pří-
ležitostí, na křtech, svatbách, pohřbech 
a u spousty dalších situací a svátků.

Jste tu pro všechny?
Jsme katolická farnost, což znamená vše-
obecná neboli otevřená všem, ale zároveň 
tvořící jednotné společenství. Jsou lidé, 
kteří bez kostela nemohou žít, jiní zase při-
jdou jen příležitostně a víru prožívají jiným 
způsobem. Neděláme rozdíly, kostel je 
otevřený pro všechny. Přicházejí i lidé z ji-
ných církví, hodně aktivit jsem dělal i s ne-
věřícími. Vždy říkám, pojďme spolupraco-
vat, ne soupeřit.

Hradecký kostel je krásný, je zde 
velmi příjemné a působivé prostředí...
Lidem se v kostele musí líbit, a na to má 
vliv všechno - hudba, výzdoba, ornáty, 
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mluvené slovo… Pro mě je kostel druhý do-
mov a přeji si, aby se tu všichni cítili dobře. 
Proto se snažím mše také odlehčit a udě-
lat prostor i pro zábavu. To jsem převzal ze 
svého dětství, kdy jsme v kostele zažíva-
li i hodně legrace a děti při zpěvu byly ně-
kdy hlasitější než varhany. Lidé by v kos-
tele neměli jen strnule sedět, smutně se 
tvářit nebo se snad něčeho bát. Přeji si, 
aby v kostele zněl i smích, protože takový 
je samotný člověk.

Takže lidé přicházejí?
Mnozí mají v kostele své oblíbené místeč-
ko, kam pravidelně usedají. A pak si dělám 
starosti, když je tam najednou nevidím… 
co se stalo, jestli neonemocněli nebo 
jestli jsem je snad něčím neurazil. Protože  
každý věřící je jako tuna zlata, není nás 
moc. Vytvořit zajímavou nabídku je 
v  dnešní době náročné. Proto často 
dělám multimediální kázání s prezentací, 
aby lidé lépe pochopili probíraná témata.

Ale hradecký kostel bývá často plný, 
lidem se mše líbí…
Toho se ale člověk někdy obává… Víte 
proč?

Proč?
Písmo svaté říká, že lidé chválili falešné 
proroky. „Běda, když vás budou všichni 
chválit…“ Někdy se bojím, aby mě lidé ne-
chápali jen jako nějakého obřadníka pro 
publikum, aby to nevyznělo jako populis-
mus. Protože kostel navštěvujeme proto, 
abychom se setkali především s Bohem 
a teprve pak s člověkem.

Máte nějaký vzor?
Silným vzorem ze současné doby je 
pro mě stále papež sv. Jan Pavel II., kte-
rý dokázal, že hloubka víry se dá sklou-
bit se současnými problémy světa. Pro-

tože pokolení se sice mění, ale podstata 
problémů zůstává stejná, nebo je hodně 
podobná.

Můžete uvést příklad?
Vezměte si texty Bible, které jsou staré 
2 000 let, a přitom jsou aktuální i dnes 
a oslovují současnou generaci. Jakou sílu 
a moudrost musel mít ten, kdo je kdysi 
dávno psal. A to nemohl ani tušit, že se 
tyto texty zachovají a budou se jednou vy-
dávat ve všech jazycích světa. To je velké 
tajemství, které se možná dozvíme až po 
smrti. Víra je nadčasová a má lidem po-
řád co říct.

Kolem vás je pořád živo, dokážete 
zaujmout i mladé lidi…
V rámci farnosti organizujeme mnoho ak-
tivit a integračních setkání, jako zájezdy 
na poutě, Jesličkovou pouť, farní slavnost, 
přednášky, setkání mladých a další akce, 
které utužují vztahy mezi farníky, a je to 
vždy velice příjemné. V rámci celé diecéze 
pak spolupracujeme s různými diecézní-
mi centry, která pořádají kurzy, přednášky, 
poradenství, vzdělávací programy, prázd-
ninové pobyty apod. Hodně je využíváno 
např. Centrum pro rodinu nebo Centrum 
pro mládež. Probíhají také animátorské 
kurzy pro vedoucí mládeže nebo kurzy 
pro ministranty.

To je velká nabídka…
Ano, a všechny aktivity směřují k tomu, 
aby se lidé lépe zorientovali v životě, aby 
byli šťastní. Často slyším od lidí, kteří se 
vrátili z nějakého programu: „Bylo to skvě-
lé, škoda, že jsme nešli dříve.“ Všechna po-
radenská centra mají plné ruce práce.

Jste také školním kaplanem 
v hradecké církevní škole. Pracujete 
rád s dětmi a mládeží?
Součástí mého farářského dekretu je i ka-
techizace a pedagogika, je tedy mou po-
vinností postarat se také o církevní ško-
lu. Dříve jsem ani netušil, že budu něco 
takového v životě dělat. Když jsem přišel 
ze Slavkova, měl jsem o Hradci už trochu 
povědomí a ve škole jsem občas býval. 
V této oblasti stále sbírám zkušenosti. Mu-
sím ale říct, že čím déle ve škole působím, 
tím jsem tam raději.

Jak to vypadá v praxi?
V církevní škole se spojuje klasická škol-
ní výuka s duchovní nástavbou. Zpravi-
dla každý týden několik hodin věnuji škole. 
Vedu pravidelné školní mše, vyučuji křes-
ťanskou výuku, snažím se o duchovní roz-
voj školy, žáků i pedagogů.

Jaké problémy mají dnešní děti?
V posledních letech například děti pociťu-
ji krizi otcovství. S dětmi totiž obvykle řeší 
všechny záležitosti maminky, protože ta-
tínci jsou více pracovně vytížení, zkrátka 
nemají čas. Není to tak vždy, ale je to velmi 
často. Děti tak potřebují další autoritu, za 
kterou mohou s důvěrou přijít, popovídat 
si a probrat své problémy. Pořádáme ado-
rační dny, volnočasové aktivity, jezdíme na 
výlety. Děti přicházejí a je to fajn, protože 
rodiče dnes mají často jiné starosti.

Pracujete i s učiteli?
Ano, i učitelé si musí uvědomovat, na ja-
kých základech a hodnotách škola stojí. 
Proto se na začátku každého školního roku 
a v postní době zaměřujeme na duchovní 
obnovu, někam společně vyjedeme nebo 
pozveme zajímavé hosty k nám do školy.

Co vás dokáže rozesmát a co naopak 
vytočit?
Vždy mě pobaví dobré české filmy 
a všechno, co vytvořil Zdeněk Svěrák. Co 
mě vytočí? Berte to s nadsázkou… hlou-
post v  širším slova smyslu, tzn.  lidská 
schopnost dělat něco proti sobě samé-
mu, své rodině, vlasti apod.

Blíží se Vánoce. Prozradíte nám, jak 
u vás probíhá Štědrý den?
Štědrý večer prožíváme na faře podobně 
jako v Polsku. Rozložíme velký stůl a odpo-
ledne se tu sjedou kněží z jiných farnos-
tí, českých i polských. Začínáme četbou 
z Bible o narození Pána Ježíše, potom se 
modlíme za naše blízké a zemřelé, rozla-
mujeme bílou oplatku, kterou si mezi se-
bou dělíme, následuje večeře o několika 
chodech – postní slezská polévka, ryba 
s brambory, zelí s houbami, černá omáč-
ka, makůvky, cukroví… Po večeři si rozba-
líme dárečky, zahraji na harmonium kole-
dy, zazpíváme si a povykládáme si. Kolem 
osmé hodiny se rozloučíme a každý po-
spíchá na své půlnoční mše. Je krásné, že 
hradecká fara je místem ke společnému 
vánočnímu setkání.

Kdo připravuje štědrovečerní večeři?
Moji rodiče tráví Štědrý den tady, v Hrad-
ci. Maminka moc dobře vaří, takže ji má 
na starost právě ona. Ale protože polská 
štědrá večeře má tradičně 12 chodů a její 
příprava je delší, chystají rodiče vánoční 
menu už předem, doma v Radzionkowě.
 
Jak slavíte Silvestr a Nový rok?
Silvestr je pro mě velice jednoduchý, pro-
tože následuje Nový rok a čekají mě slav-
nostní mše svaté. Poslední den v  roce 
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sloužím odpolední mši Te Deum, která je 
poděkováním za uplynulý rok a je spoje-
na i s malou statistikou farnosti – kolik bylo 
svateb, křtů, pohřbů, co jsme stihli udělat, 
jak jsme hospodařili, kolik stály opravy, ko-
lik se vybralo ve sbírkách a tak dále. A pro-
tože Silvestr má být veselý, připravím si 
i pár vtipů, abychom rok zakončili s úsmě-
vem. Pak se společně sejdeme na farní za-
hradě, kde je připravený svařák. Posedím 
se známými, počkám do půlnoci… ale ji-
nak Silvestr moc neslavím, protože ráno 
mě čeká práce.

Advent je již v plném proudu. Jaké 
Vánoce byste lidem popřál?
Letos je krátký advent, jen tři týdny. Čas 
adventu bývá někdy velmi náročný. Lidé 
se snaží všechno stihnout v práci, nakou-
pit dárky, uklidit a vše připravit co nejdo-
konaleji. Proto všem přeji, ať se neuhoní-
me přípravami, protože pak se může stát, 
že samotný vzácný čas svátků mineme, 
že jen projde kolem nás. A to by bylo velké 

ochuzení. Přeji vám, abyste si našli chví-
li na ztišení a rozjímání o tom, co je v živo-
tě podstatné a krásné, abyste pomysleli 
na ty, které máte rádi a kteří mají rádi vás. 
Zkrátka abyste pocítili jak rodinný, tak du-
chovní rozměr Vánoc.

Blíží se konec roku. Jaké novoroční 
poselství byste rád lidem sdělil?
Každý den je Božím darem, který si nikdo 
z nás nemůže nárokovat. Važme si toho, 
že můžeme být jeden s druhým, že může-
me být spolu. Kéž jeden druhému dokáže-
me být oporou a tím nejkrásnějším darem. 
Ptáte se: Co já můžu darovat?
Darujte úsměv. Nic nestojí a udělá mno-
ho. Obohatí toho, kdo jej přijal a neochudí 
toho, kdo jej věnoval. Nikdo není tak chu-
dý, aby úsměv nemohl dát.
Darujte laskavé slovo. Pár slov potěší 
zvláště člověka osamoceného, nemocné-
ho, člověka, který je na dně svých sil.
Darujte slovo uznání. Někteří lidé mají 
spíš připomínky, výtky a kritiku, než aby 
ocenili, uznali a pochválili. Pamatujte: Tr-
valá kritika působí, jako když mezi běží-
cí kola nasypete písek. Slovo uznání pů-
sobí jako kapka oleje – všechno pak běží 
hladce.
Darujte chvilku svého času. Opuštěný 
a nemocný na tebe čeká. V tobě k němu 
může přijít Kristus, můžeš být jeho vyslan-
cem, aniž bys o tom mluvil. Laskavé slovo, 
úsměv a povzbuzení. To je vláha, na kterou 
čeká vyprahlá poušť.
Přeji vám Bohem naplněný čas Vánoc. 
Do nového roku naději a  Boží svět-
lo. Všem vám vyprošuji Boží milost 
a požehnání.

Děkujeme vám za rozhovor. 
Jitka Celtová a Miroslava Vavrečková

OCENĚNÍ PANA 
EMILA HENNIGA
Ostravsko-opavská diecéze oslavila 
v pondělí 16. 10. 2023 svou hlavní patronku 
sv. Hedviku Slezskou. Biskup Martin David 
při té příležitosti vyznamenal 22 osobností 
všedního dne - ženy a muže, kteří trpělivě 
slouží lidem například ve farnostech nebo 
v Charitě. Mezi oceněné patřil také kostel-
ník z naší farnosti pan Emil Hennig, který 
obdržel Cenu za dlouholetou službu kos-
telníka, angažovanost ve farnosti a příklad-
ný křesťanský život.

Emil Hennig desítky let slouží jako kostel-
ník, je členem pastorační rady a nechy-
bí při žádné brigádě, farní akci a jakéko-
li práci, ať už v kostele či mimo něj. Svůj 
duchovní život rozvíjí na exerciciích či na 
letní škole liturgiky. S manželkou si letos 
připomněli čtyřicet pět let manželství, 
a víru se snaží předávat také svým dětem 
a vnoučatům. Pan Emil se angažuje také 
politicky jako předseda místní organiza-
ce KDU-ČSL. Letos oslavil své sedmdesá-
té narozeniny. Jménem naší farnosti mu 
srdečně gratuluji a do dalších let přeji hoj-
nost Božího požehnání.

P. Martin Kieras, farář
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Vánoční prohlídky
Zámeckými interiéry s vánočními dekoracemi v historickém aranžmá,  

stromečky, dobovými dárky, hračkami i sto let starým betlémem.
2. a 3., 9. a 10., 16. a 17., 22. a 23., 27., 28., 29., 30. prosince 2023

10.00 – 16.00 hodin

Výstava historických hraček ze soukromé sbírky

Adventní koncerty v Obřadní síni Bílého zámku
Komorní pěvecký sbor Slezské univerzity v Opavě, sbormistryně  

Mgr. Vladimíra Jašková – 8. prosince 2023 v 17.00 hodin

ZUŠ Hradec nad Moravicí – 12. prosince 2023 v 17.00 hodin

Vánoce prince Felixe
na zámku Hradec nad Moravicí

ZVEME VÁS
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KALENDÁŘ AKCÍ
PROSINEC 2023–LEDEN 2024

  Vánoce prince Felixe, do 30. 12. , 
prohlídky zámeckých interiérů 
v historickém vánočním aranžmá, 
výstava historických hraček (více na 
str. 26)

  Andělské roráty, do 22. 12. , vždy 
středa a pátek od 17.30 h, kostel sv. 
Petra a Pavla, rorátní mše pro rodiče 
a děti, součástí je také adventní soutěž 
pro děti (více na str. 23)

  Salsa pro ženy, pravidelně 
každé pondělí, poslední lekce 
18. 12. (pokračování opět v lednu 2024), 
19.00–20.00 h, zrcadlový sál ZŠ Hradec

  Divoké kočky, 8. 12. , 19.00 h, sál 
Babinec, zábavný večer s travesti show

  Den otevřených dveří, 8. 12. , od 16 h, 
ZŠ Hradec nad Moravicí, prohlídka 
školy s vánoční výzdobou, prodej 
výrobků dětí, kavárna, dílničky a další 
program

  Adventní koncert, 8. 12. , 17.00 h., 
obřadní síň Bílého zámku, účinkuje 
Komorní pěvecký sbor Slezské 
univerzity v Opavě

  Hradecký vánoční jarmark, 
9. 12. , od 10.00 h, Podolská ulice

  Klubíčko Hradec, 11. 12. , 9.00 h, 
městská knihovna, akce pro 
předškolkové děti

  Klubíčko Žimrovice, 11. 12. , 9.30 h, 
obecní dům Žimrovice, akce pro 
předškolkové děti

  Adventní koncert ZUŠ, 12. 12. , 
17.00 h, obřadní síň Bílého zámku, 
účinkují žáci a pedagogové ZUŠ

  Vánoční dílny, 13. 12. , 14.30–17.30 h,  
CZŠ sv. Ludmily, tvořivé dílny 
v prostorách školy, 50 Kč/osoba

  Betlémské světlo, 16. 12. , 10.54 h 
(příjezd vlaku), vlakové nádraží Hradec 
nad Moravicí, možnost odebrání 
betlémského světla, další informace na 
domoradovice.skauting.cz

  Sváteční koncert Kateřiny 
Lebedové, 16. 12. , 17.00 h, 
KD Jakubčovice

  Florbalový turnaj 3+1, 16. 12. , 8.30 h, 
sportovní hala ZŠ Hradec nad Moravicí, 
vánoční turnaj (více na str. 26)

  Vánoční koncert, 26. 12. , 15.00 h, 
kostel sv. Petra a Pavla, tradiční koncert 
Dechového orchestru Hradec nad 
Moravicí

  Předsilvestrovský pochod, 
30. 12. , 9.00 h, sraz před informačním 
centrem, trasa přes Hanuši do 
Žimrovic

  Silvestr, 31. 12. , od 13.00 h, bar 
u Kopaniny, silvestrovská oslava, výhled 
na ohňostroje v okolí, občerstvení, 
pouze za příznivého počasí

  Výstava kreseb a maleb, 2. 1.–29. 2. , 
městská knihovna, výstava autora 
Jiřího Kokošky na téma Můj přístav – 
Hradec, z cyklu Představujeme 
hradecké talenty, přístupné v provozní 
době knihovny

  Novoroční koncert ZUŠ, 11. 1. , 
17.00 h, kostel sv. Petra a Pavla, účinkují 
žáci a pedagogové ZUŠ

  Bohučovský sněhulák, 20. 1. , 
od 8.30 h, sportovní hala ZŠ 
Hradec, soutěž mladých hasičů 
(přípravka, mladší žáci, starší žáci) 
v disciplíně TFA, přihlášky do 7. 1. 2024 
na hasicibohucovice@gmail.com

  Tradiční hasičský ples, 12. 1. , 
19.00 h, ADP Žimrovice, večeře, 
tombola, živá hudba, autobus do 
Opavy ve 2.30 h (více na str. 25)

  Hasičský ples, 27. 1. , 19.30 h, 
KD Domoradovice, večeře, 
tombola, hudební skupina 
Žádný Ostych, autobus do Opavy 
ve 2.00 h, rezervace vstupenek na tel. 
604 575 862 (více na str. 26)

  Společenský večer města, 3. 2. , 
20.00 h, společenský sál Babinec 
(více na str. 25)

Příspěvky do kalendáře akcí zasílejte do Informačního centra Hradec nad Moravicí, Podolská 308 (tel. 595 173 043, 778 700 071, e-mail: ic@muhradec.cz). 
Uzávěrka příštího vydání je 15. 1. 2024. Aktualizaci a bližší informace k akcím sledujte na www.ichradec.cz (co se u nás děje/kalendář akcí).

REDAKČNÍ UZÁVĚRKA 
HRADECKÝCH NOVIN
Uzávěrka prvního vydání ročníku 2024 
je v  pondělí 15.  1.  2024 (vydání na  mě-
síce únor–březen). Kontakt na redak-
ci: tel. 553 783 940, 725 666 074, e-mail: 
zpravodaj@muhradec.cz.

ZVEME VÁS
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Milí čtenáři, vylosovaný výherce, který zašle do redakce Hradeckých novin správné znění tajenky, obdrží poukázku na nákup knihy dle vlast-
ního výběru v hodnotě 300 Kč. Znění tajenky nám zašlete do 15. 1. 2024 na e-mailovou adresu zpravodaj@muhradec.cz, nebo jej doruč-
te na podatelnu, popř. do poštovní schránky městského úřadu. Ke správnému znění tajenky připojte své jméno a příjmení, bydliště a kon-
takt na vás (e-mail nebo telefon). Jméno výherce uveřejníme v příštím vydání Hradeckých novin. Tajenka z Hradeckých novin č. 5/2023: 
Čím déle vlaštovky u nás v říjnu prodlévají, tím déle pěkné a jasné dny potrvají. Vylosovanou výherkyní se stala paní Magda Soudková, Hra-
dec nad Moravicí.

Hradecké noviny, periodický tisk územního samosprávného celku. Vydává město Hradec nad Moravicí, se sídlem Opavská 265, Hradec nad Moravicí, IČ 00300144; evidenční číslo 
periodického tisku MK ČR E 16509; vychází 6 x ročně (v měsících únor, duben, červen, srpen, říjen a prosinec). Místo vydávání Hradec nad Moravicí; datum vydání č. 6/2023 je 6. 12. 2023. 
Redakční rada: Miroslava Vavrečková (předsedkyně), Mgr. Lucie Víchová, Mgr. Tomáš Volný. Odpovědný redaktor a redakční úprava textů Jitka Celtová, jazyková korektura Mgr. Petra Teplíková. 
Náklad 2 200 výtisků, neprodejné. Foto na titulní straně Jiří Hajduk. Grafické zpracování a tisk: RETIS s. r. o.
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